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4 چشمه توسعهگزارش
ماهنامه فرهنگی - اقتصادی

  پس از اعمال تحریم های کمرشــکنِ غرب علیه کشــورمان و عدم توانایی 
دولت هــا در فروش منظم نفت و هزینه کرد لجام گســیخته آن در بودجه های 
سنواتی کشور، کم کم واژه صادرات که تا آن لحظه مهجور و گویی در قاموس 
اقتصاد کشــورمان مفهومی نداشــت، هم توسط سیاســتمداران و هم توسط 
برخی تشــکل های بخش خصوصی که سیستم انتخاب راهبران آن اسیر دست 
بخش های مختلف دولتی بوده و در نهایت به عنوان یکی از گوشواره های متصل 

به سیستم های دولتی خود را می نمایاندند گردید.  
صادرات غیر نفتی، افزایش صادرات، گســترش مارکت در کشورها و مناطق 
مختلف دنیا و .... گویی مجدداً به واژگان متداول در گستره محاورات و مکاتبات 

اقتصادی رسوخ و به صلاح و غیر صلاح از آن استفاده و سوء استفاده شد.
ولی با توجه به آمارها و حقایق روابط بین المللی اتفاق ویژه ای در این وادی 

به وقوع نپیوست و انتظاری هم برای وقوع آن متصور نیست.
علــی رغم اینکه به نظر می آید این کلیــد واژه اقتصاد امروز دنیا در اقتصاد 
ما نهادینه شــده ولی نهال آن آنچنان شــکننده است که با اولین نسیم، عادی 
شــدن فروش مجدد نفت و صادرات آن بسوی مشــتریان خارجی این نهال از 

جا کنده یا از کمر بشکند.
صادرات غیرنفتی نه دیگر یک انتخاب برای تحول در عرصه اقتصاد کشــور 
که یک الزام بدون جایگزین اســت و وقت آن شده تا هم سیاستمداران به یک 
دگردیســی مجدد وادار و هم بخش خصوصی پالایش شــده به عنوان جلودار 

واقعی پیشرفت در این حوزه نقش آفرینی نماید.
در این رابطه خانه صمت مازندران طی ۳ ســال گذشــته با طرح “ توسعه 
مشــارکت استان مازندران” موســوم به *طرح تمام* و طرح لزوم بازگشایی و 
فعالســازی کریدور شــمال به جنوب هم در جهت تامین پایدار امنیت غذایی 
کشــور ما و هم در خصوص تســهیل صادرات محصولات قابل صادرات کشور 
به مقصد کشــورهای بالادست دریای خزر اقدام و  در این رابطه با اخذ مصوبه 
کارگروه اقتصادی ، اشــتغالزایی و سرمایه گذاری استان مازندران در مرداد ماه 

سال جاری، بر همین مبنا اقدامات عملیاتی خود را آغاز نموده است.
 در صورت حمایت همه جانبه نظام و همراهی نهادها و ســازمانهای وابسته 
به حاکمیت با دولت و فعالین اقتصادی بطور قطع و یقین این طرح با موفقیت 

به اجرا در خواهد آمد . 
 وقت آن رســیده است با گذشت 80 سال که متفقین با استفاده از خط راه 
آهن ایران از جنوب به شــمال تســلیحات به جبهه روسیه ارسال و هیتلر را به 
زانو درآوردند این بار از شــمال به جنوب ایران بــا حمل میلیو ن ها تن غلات، 
نهاده های دامی و دانههای روغنی امنیت غذایی کشــورهای پائین دست ایران 
تامین و به طریق اولی کمبود نیازهای محصولات کشــاورزی کشــورمان نیز 

جبران خواهد شد. 
 در حال حاضر قزاقستان به دلیل جنگ اوکراین مثل سابق قادر به ترانزیت 
محصولات کشــاورزی خود به اروپا یا بنادر روسیه به دریای سیاه نبوده، ضمن 
آنکه قزاقســتان چهــار برابر ایران، با  خاکی که عمدتاً حاصلخیز اســت با 16 
میلیون نفر جمعیت  و یک سوم ظرفیت تولید محصولات کشاورزی قزاقستان 
فعال اســت که با بازگشایی کریدور شــمال به جنوب و وجود تقاضا علاوه بر 
فعال شدن کل ظرفیت تولید محصولات کشاورزی قزاقستان با توجه به جنگ 
اوکرایــن و تحریم همه جانبه روســیه محصولات مــازاد روس ها از این طریق 
بــه خلیج فارس منتقل خواهد شــد. در صورت عــزم و اراده همه جانبه ما در 
ســال زراعی آینده علاوه بر تامین نیاز کشورمان قادریم محصولات استراتژیک 
کشــاورزی از غلات تا روغن خوراکی را برای کشــورهای پائین دست ایران در 

خلیج فارس و دریای عمان تامین کنیم .
همین ناوگان لجســتیک در بازگشت کشور ما را قادر خواهند ساخت اقلام 
صادراتــی خود را با کمترین هزینه به کشــورهای نیازمنــد این کالاها منتقل 

نمایند.
 از دســت دادن این فرصــت تاریخی جدا از خســارت های اقتصادی ما را 

شرمسار آیندگان و تاریخ خواهد نمود.
کشــور نیازمند تغییر تفکــر و تعویض برخی جایگاه هاســت تا صادرات از 
قاموس واژه لقلقه دهان برخی به یک استراتژی توسعه ای پایدار جهت پیشرفت 

و تعالی کشور بدل گردد.  

ضرورت استقرار پنجره واحد تجاری 
در مجموعه اتاق بازرگانی

تجارت خارجی ضامن رشد و 
اعتلای تولید

صادرات لقلقه زبان سیاستمداران و 
تشکل های ناکارآمد بخش خصوصی

  رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی مازندران بر ضرورت 
استقرار پنجره واحد تجاری در این مجموعه به منظور کاهش صرف زمان 

برای امر صادرات تأکید کرد.
به گزارش اقتصاد کوشان، علی تقی پور در نشست واکاوی چالش های 
حــوزه صادرات از مبدا مازندران، با بیان اهمیت زمان و صرف هزینه برای 
بخش خصوصی در بحث صادرات، اظهار داشت: ماشین های برگشتی در مرز 
آستارا ۳ هزار دلار کرایه می گیرند اما ماشین های ایرانی 6 هزار دلار کرایه 
دریافت می کنند و صادرکننده به ناچار بار صادراتی خود را به آستارا می برد.

تقی پور ادامه داد: به عنوان نمونه؛ بار صادراتی در ساعت ۵ بعد از ظهر از 
سورتینگ مازندران به آستارا می رود، صبح از آستارا ترخیص می شود و این 

زمان برای صادرکننده حائز اهمیت است.
رییس اتاق مازندران با اعلام اینکه تمام تجهیــزات دیوایس را در اتاق 
بازرگانی مهیا می کنیم، از معاون اقتصادی استاندار خواست که پنجره واحد 

تجاری برای این مجموعه مستقر شود.
وی تصریح کرد: یعنی از مهر تا اسفندماه دستگاه ها و سازمان های مربوطه 
ازجمله صنعت، معدن و تجارت، قرنطینه و گمرک در این واحد مســتقر 

باشند.
تقی پور یادآور شد: سال گذشته در طبقه همکف اتاق مازندران امکانات 
را برای پنجره واحد آماده کردیم اما دســتگاه ها نیامدند، در گام جدید این 
اهتمام باید صورت بگیرد و دســتگاه ها حضور داشــته باشند که فعالان 

اقتصادی برای یک کار کوچک درگیر ادارات و صرف وقت نشوند.
رییس اتاق مازندران با بیان اینکه برخی روش ها باید اصلاح شود یا تغییر 
کند، تأکید کرد: »زمان« برای ما مهم است، صادرکننده یک ساعت هم زودتر 

کالای خود را به صف صادرات برساند، به نفع اوست.

  اهمیت صادرات و نقش آن در رشــد و تحول اقتصادی کشور، 
بر کسی پوشیده نیست. در این دوران تحریم های ظالمانه،  سربازان 
خط مقدم جنگ اقتصادی هرگز میدان را خالی نکردند و توانسته اند 
در تمامی برهه های زمانی و شــرایط های مختلف در مســیر رشد 

اقتصادی،  قدم های ارزشمندی بردارند. 
بدون شک هیچ کشوری بدون تجارت خارجی، به رشد و بالندگی 
و اعتلای تولید در حوزه اقتصاد نمیرســد و در این مســیر تجار و 
بازرگانان یکی از اهرم های اصلی جهت تعامل با دنیا هســتند، لذا 
دولت ها نیز باید در این راه به تســریع در رشد و بالندگی صادرات 

کمک کنند تا چرخ این اقتصاد به درستی بچرخد .
رشــد صادرات در شــش ماهه نخست ســال 1۴0۲،  نشان از 
تلاش های شــبانه روزی و مضاعف صادرکنندگان محترم استان و 

پشت سر گذاشتن تمام فرازها و نشیب های این راه است .
اینجانب فرا رســیدن ۲٩ مهرماه روز ملی صادرات را به فعالان 
این بخش تبریک عرض کرده و در این روز از تلاش های ارزشمند 
تمامی تجار، بازرگانان، صنعتگران، فعالان اقتصادی، کار آفرینان و 
صادرکنندگانی که در جهت تعالی اقتصادی کشور و استان سرسبز 

مازندران اهتمام می کنند، قدردانی می نمایم. 

محمد کابلی 
 رئیس کمیسیون صنعت و معدن اتاق بازرگانی مازندران 

سرمقا له

دکتر سیدمجتبی رضوی- رئیس خانه صمت مازندران
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 نادعلی کهنسال، با اشاره به اینکه در دنیای پیچیده امروز کسب و کارها با مشکلات مختلفی روبرو هستند، استفاده از شرکت های مشاوره ای 
و کلینیک های کسب و کار را مهم برشمرد و افزود: به جهت تحریم های ظالمانه و همه جانبه برخی کشورهای مستکبر و بالاخص آمریکا بر علیه 
کشورمان، شاهد برخی چالش ها در حوزه کسب وکار کشور هستیم که برگزاری این دست نمایشگاه ها و حضور مراکز خدمات مشاوره کسب و کار 

می تواند کمک حال خوبی در توسعه کمی و کیفی واحدهای تولیدی، صنعتی، توزیعی و صنفی استان باشد.
کهنسال تصریح کرد: در این نمایشگاه شرکت های مشاوره و خدمات مدیریتی در چهار تخصص مدیریت عمومی، مدیریت منابع انسانی، 

مدیریت بهره وری و کیفی و مدیریت منابع مالی و بازرگانی به ارائه خدمات خواهند پرداخت.
وی از جمله اهداف این نمایشگاه را مشاوره کسب مهارت به سرمایه گذاران جدید، بقا و ماندگاری کسب و کارهای موجود، افزایش مهارت 
مدیران کسب و کارها، رقابت پذیری محصولات استان، کاهش مشکلات کسب و کار و جلوگیری از هدر رفت سرمایه برشمرد و گفت: یقین داریم 

برگزاری این نمایشگاه دستاورد خوبی برای ذینفعان در استان خواهد داشت. 

برگزاری نمایشگاه خدمات کسب و کار در مازندران

 مدیرکل صمت استان مازندران از برگزاری نمایشگاه خدمات کسب و کار آبان ماه سالجاری ,,
در استان مازندران خبر داد. 

 عضو هیئت رئیســه اتحادیه صادرکنندگان مازندران معتقد اســت که 
قانون بازگشت همه ارز حاصل از صادرات به کشور باید برداشته شود چراکه 
بــا تصویب این قانون از ســال ۱۳۹۷ به بعد کار صادرکنندگان لنگ ماند و 

دستشان زیر دستان واردکنندگان قرار گرفت.
موسی آقائی اهل شهرستان تنکابن استان مازندران، کار صادرات را به صورت 
رسمی پس از ۱۰ سال فعالیت غیررســمی از سال ۱۳۸۵ آغاز کرده است، 
این صادرکنده نمونه مازندرانی ضمن اشاره به تجربیاتش به بیان مشکلات 
حال حاضر این عرصه و راهکارهای موجود برای افزایش صادرات محصولات 

کشاورزی پرداخت. 
به گفته وی در گذشــته اکثرا صادرات محصول کیوی به ترکیه و پس از 
اخذ کارت بازرگانی صادرات در بخش کشاورزی به کشور ازبکستان، روسیه، 
گرجستان، ترکمنستان و غیره انجام شد، مشکلاتی در حوزه حمل و نقل و 
قرنطینه و غیره در بحث صادرات محصولات کشاورزی همواره وجود داشت 

ولی گمرکات همیشه همکاری خوبی داشتند.
به اذعان آقایی از بیســتم فروردین ســال ۱۳۹۷ که قانون بازگشت ارز 
صادرات به سامانه تصویب شد با توجه به تفاوت قیمت محصولات در بازار آزاد 

و سامانه که با طبق نرخ دلار محاسبه می شد.

 قانونی که بدنوشته شد
رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و ازبکستان که خود چندین بار به عنوان 
صادرکننده نمونه اســتان مازندران معرفی شد معتقد است که صادرکننده 
همیشه سرباز خط مقدم جبهه است، اما از سال ۱۳۹۷ به بعد گفته می شود 
که صادرکننده ارز حاصل از صادرات را برنمی گرداند و مفسد اقتصادی است، 
در حالی که میتوان با معرفی و ورود یک ارز یا صرافی معتبر کاری کرد که ارز 
را برگرداند، اما اقدامی انجام نشد اما در رسانه های ملی اعلام می کنند که هر 
چقدر دلار می توانید بیاورید و ببرید در حالی که سقف دارد و بیش از ۵۰ دلار 

ارز را نمی توان از کشور به بیرون برد یا به داخل آورد. 
آقائی می گوید که صادرکننده ای که زمانی مورد لطف دولت قرار داشت 
امروز مورد تهمت های زیادی قرار گرفت و مشکلات زیادی باتوجه به مواجهه 

با ارز آزاد دارد.
به اعــلام عضو هیئت نمایندگان ایران و مازنــدران، به تازگی می گویند 
که به جای ارز طلا وارد کنید در حالی که کشــورهای دیگر چنین اجازهای 
نمی دهند، قوانین را روز به روز سخت تر کردند و معلوم نیست که صادرکننده 

باوجود احتمال خرابی محصول سود می کند یا ضرر.
عضو کمیسیون صادرات اتاق ایران با بیان اینکه فکر می کنند که صادرات 
دشمن است؛ چطور فکر می کنند؟ می گوید که کسی نیست به حرف منطقی 
مردم گوش کند، دولت ترکیه از صادرات حمایت می کند در حالی که عاشق 

چشم و ابروی مردم نیست، ما راهکار داریم اما کاری نمی کنند.

  هیچ صادرکننده  محصولات کشاورزی در خارج از کشور خانه 
ندارد

به اذعــان وی بحث چگونگی صدور کارت های یکبار مصرف برایم جای 
سوال دارد، ما امکانات زیرساختی حمل و نقل همچون ریل، کشتی و غیره 
نداریم اما همه را به جان می خریم، برخی از سال ها محصولات را از سردخانه 
به کنار رودخانه و جنگل ها می بردند مســئولان دیدند که چطور محصولات 

پوسیده می شود.
 موسی آقائی با ذکر این سوال که کدام صادرکننده محصولات کشاورزی 
تاکنون در خارج از کشــور خانه خریده؟ مــن ندیدم، اما در عرض چهار ماه 
ایرانی ها ۶ هزار واحد مســکونی در ترکیه را خریداری می کنند که انتقادی 
بر آن نیســت؛ ایرانی ها درحال رفتن و بردن سرمایه برای سرمایه گذاری به 

کشورهای دیگر هستند.
رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و ازبکستان با تاکید بر اینکه باید قانون 
بازگشــت ارز از صادرات برداشته شود، می گوید اما هر چه جلوتر رفتیم بدتر 

شد.
وی که در حال حاضر در کار تولید آواکادو و میوه های دیگر نیز هســت، 
معتقد است که کیفیت محصولات به قوانین ما برمی گردد، چرا که افزایش 

صادرات برای باغداران انگیزه است.

  ضرورت برخورد با تصمیمات اشتباه
وی در سال های پیش از ۱۳۹۷، حدود ۲۰۰ کارگر داشت اما الان تقریبا 
کار خوابیده اســت، یک مسئول نپرسید که چرا صادرات ندارید، کاری است 
که خودشان کردند، الان به برنج ضربه زدند، ما در سال ۶۰۰هزار تن کسری 

برنج داریم اما دو میلیون تن وارد می کنند چرا؟ دست دلالان در کار است.
آقائی با اشاره به اینکه در گذشته سه کیلو لوبیا را با یک کیلو برنج تبادل 
می کردیم اما الان یک کیلو برنج یک کیلو لوبیا نمی شــود، برنج محصولی 
استراتژیک است، تصریح می کند که با مسئولانی که با اخذ تصمیمات اشتباه 

به بدنه نظام ضربه می زنند باید برخورد شود.
به گفته او که در حال حاضر ثبت سفارش سیب و کیوی از ازبکستان و 
ترکیه دارد، نمی داند چگونه باید محصول صادر کرد، با این اوضاع نمی شود، 

ریسک صادرات در این موقعیت بسیار بالاست. 
عضو هیئت نمایندگان اتاق ایران و مازندران اعلام می کند که متاسفانه 
تحریم ها برای یک سری کاسبان تحریم خیلی خوب شده است، صادرکنندگان 
جدید بی تجربه به میدان آمدند چیزی هم نمی دانند، کسی نمی پرسد با ارز از 
صادرات چه می کنند؛ کلا دست صادرکننده را زیر دست وارد کننده گذاشتند. 
در حال حاضر مهر و تسبیح نیز از چین وارد می شود، در حالی که خودمان 

می توانیم تولیدکننده باشیم، مشکلات زیاد است.
وی که در گذشته روزانه حداکثر ۲ میلیون دلار صادرات داشت، با حسرت 
می گوید که آن زمان همه چیز خوب بود، ۱۶ کشــور در  همسایگی داریم، 
اکثرشان تولید محصولات کشاورزی ندارند و طالب محصولات ایران هستند 
منتها سیاســت صادراتی کاری کرده که مایی که صادرکننده گل و گیاه به 
ترکیه بودیم الان واردکننده آن از ترکیه شــدیم، یا کشور قطر علاقه زیادی 
به دریافت محصولات از ایران داشــت؛ اما اکنون در حال دور زدن ما هستند 
که عاقبت خوبی ندارد، همه جا ما را از دور خارج می کنند، طوری شــده که 
اگر سرمان را از کشور بیرون ببریم کسی تحویلمان نمی گیرد هر کسی دست 

دوستی به ایران داده به دنبال منافع خودشان هستند.
چرا کاری نکنیــم که ایران باوجود ظرفیت هــای بالایی که دارد در 
صادرات و تولید خودکفا باشد، می تواند تمام محصولات دنیا را تولید کند، یک 

درصد جمعیت با دارا بودن ۹ درصد از منابع جهان عجیب است.
عضو کمیسیون صادرات اتاق ایران از مسئولان خواست که تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان را از خودشان بدانند، نگاهی مغرضانه نداشته باشند، قانونی 
باشد که پیگیر تخلف ها باشند، صادرکننده از کشوری دیگر نیامده از مردم 
هســتند، باید پای دردودلشان نشست و کار انجام داد؛ اما الان همه آه و ناله 
دارند، همه حرفشان یکی است برخی ها رسانه ای می شود بعضی ها نه و گوش 
شنوایی نیست همه به پشت سر خود نگاه می کنند و فکر می کنند که تقصیر 

پشت سری است، به کجا می رویم؟  

آسیب شناسی قانون بازگشت ارز

 مسئولان به صادرکنندگان نگاهی مغرضانه نداشته باشند 



6 چشمه توسعهگزارش
ماهنامه فرهنگی - اقتصادی

   مدیر عامل گروه صنعتی مازرون فوم از صادرات این هلدینگ به ۱۲ کشور 
خبر داد.

محمدمهدی محمدی، مدیرعامل گروه صنعتی مازرون فوم، اســتراتژی این 
شرکت را کیفیت و نوآوری دانست و افزود: با توجه به ظرفیت های موجود، ما با 
تمایز بالا نسبت به رقبا، مشغول به کار هستیم و بسیاری از  کشورها با توجه به 

برند مازرون فوم محصولات خود را انتخاب می کنند.
وی ادامه داد: ما توانســتیم با ارتقا کیفیت محصولات، هزینه های ســنگین 

حمل ونقل را پوشش دهیم و صادرات را افزایش دهیم.
مدیر عامل شرکت مازرون فوم به ثبت اختراع توسط این هلدینگ اشاره کرد 

و گفت: در کنار طرح های توســعه، چندین ثبت اختراع به اسم هلدینگ انجام 
شده است که جدیدترین آن محصولات زیست تخریب پذیر می باشد و با توجه به 
حذف پلاستیک در دنیا، این محصولات طرفدار های خود را در کشورهای مختلف 

پیدا کرده است، این محصولات دانش بنیان هستند.
محمدی درباره چالش های صادرات گفت: نبود حمایت از تولیدکننده و عدم 
وجود زیرساخت های لازم در مازندران، باعث تحمیل هزینه های سنگین صادرات 

شده است.
وی در پایان ابراز امیدواری کرد تا با کمک مســئولین بستری مناسب ایجاد 
شود تا صادرکنندگان بتوانند از فرصت صادرات استفاده کنند و سهم بیشتری در 

ارزآوری استان و اشتغال نیروهای جدید داشته باشند. 

  رئیس انجمن صنایع غذایی و دارویی استان مازندران با اشاره به برگزاری یازدهمین 
همایش روز جهانی غذا در ساری گفت: این همایش چهارشنبه با هدف اشاعه فرهنگ 

تولید غذای سالم و امنیت غذایی برگزار می شود.
  سعید باقری رئیس انجمن صنایع غذایی و دارویی استان مازندران   در نشست با 
خبرنگاران به مناسبت روز جهانی غذا، اظهار کرد: یازدهمین دوره همایش روز جهانی 

غذا چهارشنبه ۲۶ مهر ماه برگزار می شود.
 وی با تشریح برنامه های همایش روز جهانی غذا گفت: شعار امسال روز جهانی غذا 
“آب زندگی است؛ آب غذاست” تعیین شد و همین نشان دهنده اهمیت موضوع کم آبی 

در سراسر جهان است.
 رئیس انجمن صنایع غذایی  مازندران بیان کرد: کشاورزی حدود  ۷۲ درصد از منابع 
آب شیرین را استفاده می کند و همه باید تلاش کنیم در این بخش فرهنگ سازی کنیم 

تا با مدیریت مصرف آب، بتوانیم ادامه فعالیت صنایع غذایی را تضمین کنیم.
  باقری گفت: لازم است همه به اندازه خود تلاش کنیم تا شاهد چشم انداز جهانی 
بدون گرسنگی و بدون سوءتغذیه باشیم و با انتخاب غذای سالم و کاهش ضایعات مواد 

غدایی به سمتی گام برداریم که امنیت غذایی کشور را تضمین کنیم.
 وی افزود: مازندران از بزرگترین تولیدکنندگان صنایع غذایی در کشــور اســت و 
امروز ۵۴۰  واحد تولیدکننده صنایع غذایی در اســتان فعال هســتند که ۳۸۵ واحد 

پروانه بهره برداری خود را از اداره کل صمت  و بقیه از جهاد کشاورزی دریافت کردند.
 باقری یادآور شــد: از مجموع پروانه های صادرشده در استان،  ۱۵ درصد به صنایع 
غذایی و دارویی اختصاص دارد و ۲۴ درصد از ســرمایه گذاری انجام شــده نیز به این 
بخش مربوط است و حدود  ۲۵ هزار نفر در صنایع غذایی و دارویی مازندران مشغول 

کار هستند.
 رئیس انجمن صنایع غذایی و دارویی استان مازندران همچنین گفت:  ۴۲ درصد 

از جی دی پی یا تولید ناخالص داخلی استان از صنایع غذایی و دارویی استان است.
 وی گفت: دلیل توجه فعالان صنایع غذایی به مازندران ابن اســت که این استان 
کانون کشاورزی است و اگر توجه و حمایت بیشتری شود شاهد حضور فعالان بیشتری 
در این بخش و سرمایه گذاری های عظیم تر خواهیم بود و سهم جی دی پی استان هم 

در این بخش افزایش می یابد.
 باقری به جشــنواره صنایع غذایی استان اشاره کرد و گفت:  یازدهمین جشنواره 
صنایع غذایی و دارویی مازندران برابر روال و با اســتعلام از سه دستگاه معاونت غذا و 
داروی دانشگاه علوم پزشکی مازندران، اداره کل استاندارد استان و اداره کل دامپزشکی 
مازندران و بررسی کیفیت تولیدات غذایی، انجام خواهد شد که در این مراسم  ۴۶ واحد 

به عنوان واحد برتر اعلام خواهند شد.
 وی افزود: در این جشنواره همچنین ۴۸ کارشناس ناظر این سه اداره که در داخل 

کارخانجات تولیدی مواد غذایی حضور دارند نیز تجلیل خواهند شد.
 باقری گفت: منتخبان فعالان رسته های مختلف غذایی اعم از گروه لبنی، کشتارگاه، 
روغن،  بســته بندی فرآورده های آردی، سوسیس و کالباس و دیگر گروه های غذایی 

هستند که مورد تجلیل قرار خواهند گرفت.
 باقری یادآور شد: همایش روز جهانی عذا ساعت سه بعدازظهر روز چهارشنبه ۲۶ 

مهر در سالن همایش های اتاق بازرگانی استان برگزار خواهد شد.
 رئیس انجمن صنایع غذایی و دارویی اســتان مازندران همچنین از معاونت غذا و 
داروی دانشــگاه علوم پزشکی استان مازندران قدردانی کرد و گفت: این مجموعه در 
برگزاری همایش روز جهانی غذا، پای کار بود و در روز همایش نیز تفاهم نامه بین انجمن 

با معاونت عذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی به امضا خواهد رسید.
 وی اظهار کرد: انجمن ما تعامل خوبی با ســازمان استاندارد استان داشته است 
و تفاهم نامه خوبی بین انجمن صنایع غذایی و دارویی استان ما با مدیرکل استاندارد 
مازندران به امضا رسید و اجرایی هم شد و امیدوارم شاهد عملکرد بهتر و بیشتر باشیم.

 باقری گفت: معاونت غذا و داروی وزارت علوم پزشکی دولت سیزدهم و روسای 
انجمن های هرکدام از رشته های غذایی کشوری، نمایندگان مردم استان در مجلس و 

مدیران دستگاه های اجرایی هم در این مراسم حضور دارند.
 وی افزود: با توجه به اینکه بخش زیادی از شیر مورد نیاز در صنایع غذایی مازندران 
از خارج اســتان وارد می شود فعال کردن دامداری های صنعتی در استان و همچنین 
توجه به تســهیلات ســرمایه در گردش برای حمایت از فعالان صنایع غذایی استان 

ازجمله طرح های انجمن است.

مدیرعامل گروه صنعتی مازرون فوم:

نوآوری و کیفیت، مهم ترین استراتژی ماست
صادرات به 12 کشور

برگزاری یازدهمین همایش  روز جهانی غذا 

در ساری  

 سرپرست مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران اعلام کرد: متخصصان این 
مرکز موفق به استحصال اقتصادی پنتااکسید وانادیم، آهن اسفنجی و کنسانتره 

تیتانیم از محصول تیتانومگنتیت کهنوج شدند.
کشور ما با دارابودن ذخایر متعدد آهن و تیتان وانادیم دار، قابلیت بالایی جهت 
تولید پنتااکسید وانادیم که یک ترکیب با ارزش و استراتژیک می باشد را دارد. این 
در حالی است که تاکنون در بهره برداری از این ذخایر و استحصال وانادیم به عنوان 
محصــول جانبی هیچگونه فعالیت عملیاتی منجر به تولید فلز صورت نگرفته و 
بیشترین اهمیت وانادیم در صنعت فولادسازی است که به آهن اضافه می شود. 
تأثیر افزایش وانادیم، بهبود ســختی و مقاومت در برابر سایش می باشد. دومین 
عرصه وسیع استفاده از وانادیم در آلیاژهای غیرآهنی خصوصاً آلیاژهای تیتانیم 
وانادیم دار و ســوپر آلیاژهای پایه نیکل برای صنایع هوا فضا می باشد. یکی دیگر 
از کاربردهای وانادیم، کابرد کاتالیستی وانادیم بوده که جایگاهی ویژه در صنایع 

شیمیایی به خود اختصاص داده است.
هاشم پور با اعلام اینکه استحصال پنتا اکسید وانادیم، آهن اسفنجی و کنسانتره 
تیتانیم از محصول تیتانومگنتیت کهنوج با موفقیت در مرکز تحقیقات فراوری مواد 
معدنی ایران به اتمام رسید که منجر به ثبت اختراع شد، افزود: درپروژه مذکور، 
بعد از نمونه برداری از دپوهای محصول تیتانومگنتیت کهنوج مطالعات جامع در 
مقیاس آزمایشگاهی و همچنین مطالعات نیمه صنعتی برای اولین بار در کشور بر 
روی این نمونه معرف انجام گردید و بر اساس مطالعات انجام شده ثبت اختراع شد.

سرپرست مرکز در خصوص روند کار افزود: تمامی بخش های هیدرومتالورژیکی 
مربوط به استحصال وانادیم نظیر تشویه، لیچینگ، استخراج حلالی، استریپینگ 
بهینه سازی شده و در نهایت کیک قرمز وانادیم با محتوای عیار V2O5 برابر با 
۸۵ درصد و بازیابی کلی ۸۶ درصد حاصل شده است. همچنین جداسازی آهن و 
تیتانیم موجود در پسماند فرآیند لیچینگ در شرایط بهینه شده احیا و جدایش 
مغناطیسی شدت پایین انجام گرفته که منجر به تولید آهن اسفنجی با عیار ۸۷ 
 TiO2 درصد و بازیابی کلی حدود 9۲ درصد، کنسانتره تیتانیم با عیار ۲۵ درصد

و بازیابی کلی ۷۰ درصدشده است. 

مرکز تحقیقات فراوری مواد معدنی 
ایران دانش فنی در حوزه عناصر 
استراتژیک را به نام خود ثبت کرد
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 کارخانه تولید تن ماهی با برند تجاری خوشــتون، تا سال ۱۳۹۷ 
در تملــک بانک کشــاورزی بوده اســت که پس از آن بــا برگزاری 
جلســه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در شهرستان سوادکوه، به 
سرمایه گذاری به نام آرمین قاسمی واگذار و با ایجاد اشتغال حدود ۵۰ 

نفر در شهرستان سوادکوه، به مدار تولید بازگشت.
شــرکت صنایع غذایی تن ماهی خوشتون و خزربانو با استفاده از 
بهترین مواد اولیه و بروزترین ماشــین آلات، فعالیت خود را در حوزه 
تولید و صادرات تن ماهی با انواع ماهی و کیفیت های گوناگون تولید، 

به بازار عرضه نموده است.
از تولیدات این شرکت می توان به انواع تن ماهی )زرده، بچه زرده، 
مارلین، ماهی تن، گیدر یا هوور( اشاره کرد که با برندهای خوشتون، 
خزربانو و.. تولید شــده که علاوه بر تامین نیاز داخلی، به کشورهای 
همسایه از جمله افغانستان، پاکستان، لیبی، لبنان، مالزی، تایلند و هم 
چنین کشورهای حاشیه خلیج فارس شامل عمان، قطر، عراق و لیبی 

نیز صادر می شود.
این واحد صنعتی در تلاش است تا محصولاتی باکیفیت با برندهای 
خوشتون و خزربانو به بازار عرضه و همچنین با قیمت های رقابتی به 

بازارهای جهانی دست پیدا کند.
تن ماهی خوشــتون و خزربانو بســته به نوع ماهی و کیفیت های 
گوناگون در نوع و رده کیفی خود با ســایر محصولات موجود در بازار، 
رقابت بســیار بالایی را تجربه می نماید، هم اکنون ســعی آن در این 
است که با افزایش ظرفیت تولید، حوزه صادرات محصولات خود را به 

کشورهای همسایه دو چندان کند.
مدیرعامل شرکت صنایع غذایی خوشتون، آرمین قاسمی، در گفتگو 
با اقتصاد کوشان با اشاره به فعالیت این شرکت در تولید انواع تن ماهی، 
افزود: در حال حاضر در تلاشیم تا سهمی در بازار ایران و جهان داشته 
باشیم؛ حتی به کشورهای مالزی و تایلند که مهد کنسروسازی هستند 
هم صادرات داریم و امیدوارم نام برند تجاری خوشتون با همت نیروهای 
داخلی کشور و ظرفیت تولید حداکثری، در اقصی نقاط جهان، پرآوازه 

شود.
قاســمی با بیان اینکه این شــرکت از لحاظ کیفیت، سطح بسیار 
مطلوبی را در رقابت با برندهای دیگر، در بازارهای جهانی داراســت، 
خاطرنشان کرد: ما اگر بتوانیم تعداد نیروی کار واحد تولیدی را افزایش 
دهیم، قادر خواهیم بود تا ظرفیت تولید خود را به حدود ۴ برابر ظرفیت 
فعلی رســانده و صادرات تن ماهی را قوی تر از گذشته، توسعه دهیم، 

چــرا که در حال حاضر، بازار مواد غذایــی در ایران و جهان، وضعیت 
رضایت بخشی دارد و تمام تلاش ما آن است تا محصولات شرکت را با 

حداکثر کیفیت مطلوب به دست عموم مردم دنیا برسانیم.
مدیرعامل شرکت صنایع غذایی خوشتون با اشاره به چالش بزرگ 
کمبود شــدید نیروی کار، آن را معضل درخور توجهی برشمرد و بر 
ضرورت حمایت مســئولان دولتی و مجلس در این رابطه تأکید کرد 
و افــزود: مجموعه تولیدی ما و اکثر قریب به اتفاق واحد های تولیدی 
صنعتی کشــور، با مشکل کمبود نیروی کار مواجه هستند و با توجه 
به اینکه در منطقه محروم نیز قــرار داریم، عرضه نیروی کار در بازار، 
بسیار پایین اســت لذا ضرورت دارد تا مسئولان ذی ربط فضایی را 
ایجاد کنند تا واحد های فعال صنعتی و تولیدی، نیروی کار مورد نیاز 
خود را فراهم کند؛ در غیراین صورت لطمات بزرگی به صنایع کشور از 
جمله کاهش ظرفیت تولید،کاهش سطح کیفیت مطلوب، عدم تامین 

نیازهای بالقوه بازارها و به ویژه صادرات وارد می شود.
کارآفرین جوان و با انگیزه ایران، در رابطه با موانع تولید در صنعت 
مواد غذایی با اشاره به ظرفیت تولید سالیانه ۱۰ میلیونی کنسرو تن 
ماهی شــرکت خوشتون، خاطرنشــان کرد: ظرفیت تولید شرکت، 
حدودا روزی ۳۰ هزار عدد بوده که مواد اولیه آن )ماهی تن( از بنادر 
جنوب ایران تامین می شود و سایر اقلام  مواد اولیه مانند قوطی و  درب 
از استان همجوار، تهران تهیه شده و در نهایت، روغن مورد استفاده 
در تهیه کنسرو تن ماهی را از واحدهای تولیدی داخل استان فراهم 
می کنیم تا درآمد حاصله از آن، در مازندران تزریق شود، امیدواریم 
بتوانیم با تلاش همه افراد در مجموعه با برند اختصاصی خوشتون، 
سبد کالای واحد خوشتون، شامل رب گوجه فرنگی، کنسرو لوبیا را 

تولید کرده تا سهم بیشتری از بازار را کسب کنیم.
قاســمی با بیان اینکه کیفیت محصولات شرکت خوشتون طبق 
اســتانداردهای جهانی ایزو ۹۰۰2 اســت که هرگز از این ســطح 
استاندارد، تنزل نخواهیم داشت، تصریح کرد: کنسروهایی با قیمت 
مناسب تر از عرضه های داخلی، تولید می شود که به کشورهایی که 
دنبال قیمت مناسب هستند، صادر می گردد؛ این در حالیست که در 
ایران، برند خوشتون با دو محصول متفاوت با کیفیت های مختلف، 
تولید و عرضه می شود؛ کنسرو ماهی خوشتون درب فلزی و کنسرو 

ماهی درب شفاف.
وی با بیان اینکه کنســروهای تن ماهی درب شفاف، در انحصار 
کشور ارمنستان بوده و در آینده ای نزدیک و درکمتر از دو ماه آینده، 

قرارداد تجاری خوشتون با ارمنستان پایان می یابد،گفت: درب شفاف 
کنســرو تن ماهی با تکنولوژی روز دنیا و مواد نانو ساخته می شود که 
محتویات ماهی تن، از طریق درب کنســرو، قابل رویت اســت و این 
درب از کشــور چین وارد شده که مســائل واردات و گمرگ را در پی 

خواهد داشت.
این کارآفرین با بیان اینکه اکنون در سطح کشور، نمایند ه ایی در هر 
استان داریم، گفت: به دلیل جانمایی واحد تولیدی در استان مازندران، 
در دیگر استان های کشور به ویژه گیلان، گلستان و تهران نماینده های 

فروش متخصصی با شرکت ما همکاری می کنند.
قاسمی با اشاره به فعالیت هفت کارخانه تولید کنسرو تن ماهی در 
استان مازندران و فعالیت چشمگیر و مستمر آنها، افزود: از این جهت، 

مازندران، شانه به شانه با بخش های جنوبی کشور، رقابت می کند.
وی از جمله مشکلات واحدهای صنعتی مستقر در شهرک صنعتی 
شورمست پل سفید به عدم توجه مسئولان استانی در برنامه های توسعه 
محور و پیگیری مشــکلات و امور واحد های فعال، عدم فراهم سازی 
زیرساخت های لازم، دشواری اخذ تسهیلات بانکی برای رشد و توسعه 
واحدها، تامین مواد اولیه و بویژه هموارسازی مسیر صادرات اشاره کرد.

این تولیدکننده از دیگر مشکلات همیشگی در طی این سال ها به 
مسائل فرآیند اخذ مجوز، استانداردسازی، بهداشت اشاره و بر اهمیت 
حل و فصل آنها تأکید کرد و افزود: به دنبال تغییر قوانین، بحث به روز 

رسانی مطرح می شود که نیازمند صرف هزینه و امری زمانبر است.
مدیر عامل شــرکت صنایع غذایی خوشتون با بیان اینکه با وجود 
شــرایط اقتصادی حاکم بر بازار، صنعت مــواد غذایی دارای وضعیت 
مطلوبی اســت و واحد های مرتبط با صنعت غذا، با مشکلات کمتری 
مواجه اند، آینده ای بسیار روشن را برای واحد تولیدی خوشتون ارزیابی 
و ابراز امیدواری کرد تا دریای خلیج فارس برای همیشه ایام، مملو از 

ماهی و  پررزق و روزی بماند. 

در گفتگو با مدیرعامل برندتجاری خوشتون بیان شد:

کنسرو تن ماهی، ضامنی سالم در توسعه صادرات صنعت غذا 
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بلاتکلیفی صنایع از 
سیاست یک بام و دو 

هوای دولت

اجرای مانور سراسری ایمنی 

در تونل شماره هشت شرکت 

پیشرو معادن سوادکوه

خیز دولتی ها برای کرسی 
منطقه آزاد، خطای 

راهبردی است

مدیرعامل شرکت اریکو ضمن انتقاد از صدور تعدد بخش نامه 
در حوزه تولید، گفت: سیاست یک بام و دو هوای دولت باعث 

بلاتکلیفی صنایع شده است.
امیرحسین ســاداتی ضمن انتقاد از صدور تعدد بخش نامه 
در حوزه تولید، اظهار کرد: شرایط تولید در حال حاضر بسیار 
شکننده و این فرایند تصمیم گیری دولت هم فشار بر واحدهای 

تولیدی را دوچندان کرده است.
وی از کمبود نیروی انسانی ماهر به عنوان یک چالش جدی 
در بخش تولید یادکرد و گفت: در حال حاضر تمامی صنایع از 
کمبود این ســرمایه در عذاب هستند و از طرفی هیچ مرجع 
تربیت نیروی انســانی اعم از دانشکده های فنی و مراکز فنی و 

حرفه ای هم تاکنون خروجی مناسبی را نداشته است.
مدیرعامل شرکت اریکو معتقد است: یکی از دلایل کمبود 
نیــروی ماهر و متخصــص در صنایع تولیدی این اســت که 
خانواده ها فرزندانشان را به سمت مهارت ورزی سوق نمی دهند 

و ترجیحشان تحصیلات عالیه است. 
وی با بیان این مطلب که دولت قدرت خرید حقوق بگیران 
را به شــدت کاهش داده، گفت: کارفرمایان برای جلب رضایت 
کارکنــان حاضر به جبران این کمبود درآمد با افزایش حقوق 
هستند؛ اما بر اساس بخش نامه ای که اخیراً صادر شده، هرگونه 
دریافتی کارکنان مشمول مالیات می شود که این شرایط را برای 

کارفرمایان دشوارتر کرده است.
ساداتی از سیاست ها و قوانین تأمین اجتماعی به عنوان یکی 
دیگر از چالش های پیش روی تولید یادکرد و گفت: متأسفانه 
سازمان تأمین اجتماعی مشکل ساختاری دارد، زیرا این سازمان 
در حال حاضر خارج از حیطه اختیارات کسانی است که منابع 

آن را تأمین می کنند.
وی با بیان اینکه حقوق بازنشستگی هم مبلغ ناچیزی است، 
گفت: پولی که در سال های خدمات نیروی انسانی کارفرمایان 
به حســاب تأمین اجتماعی واریز می کنند در نهایت به دلیل 

ناهمخوانی با تورم در دوران بازنشستگی قابل ملاحظه نیست.
مدیرعامل شرکت اریکو با بیان اینکه تأمین اجتماعی توسط 
ذی نفعانش اداره نمی شــود، افزود: متأســفانه منابع به سمت 
استفاده کارکنان نمی رود و خلاهای بخش های دیگر را برطرف 

می کند.
وی با بیان اینکه تولید داخل تنها در زمان تحریم ها موردتوجه 
دولت قرار می گیرد، افزود: به محض اینکه دولت مفری بیابد به 

سمت واردات می رود.
ساداتی در خاتمه با تأکید بر اینکه قوانین درستی در حمایت 
از تولید نیست، یادآور شد: همین سیاست یک بام و دو هوای 
دولت باعث بلاتکلیفی صنایع شــده است؛ چراکه نقشه راهی 

برای تولید مشخص نیست. 

 چهارم مهرماه ســال جاری، علی حسین رعیتی فر معاون 
وزیر کار،تعــاون و رفاه اجتماعی و رئیس روابــط کار وزارت 
کار، با حضور مســئولان اداره کل کار، تعاون و رفاه اجتماعی 
مازندران به همراه مسئولان شهرستان سوادکوه، برای بازدید از 
معادن شرکت پیشرو معادن ذغال سنگ سوادکوه و انجام مانور 
سراسری تحت عنوان»بررسی ایمنی در نقاط حادثه خیز معدنی 
و ساختمانی« که به صورت همزمان در ده استان کشور با هدف 
آموزش و ارتقای ایمنی کارگران معدنی و کاهش حوادث ناشی 

کار، در محل معدن شماره هشت، این شرکت حضور یافت.
ایشان با بیان اینکه موضوع معیشت کارگران دغدغه جامعه 
کارگری کشــور است و باتوجه به تورم موجود در کشور، تمام 

تلاش دولت بر ایجاد رونق اقتصادی است،گفت:
طبق تعریف قانون کار در شــورای عالی کار که هر ساله با 
تعریف و اصلاحات لازم اعمال می گردد، دســتمزد و حقوق 
کارگر کف دارد ولی سقف ندارد.امیدواریم میزان حقوق کارگران 

افزایش داشته باشد.
رعیتی فر موضوع حوادث در محل کار در کشــور را، بسیار 
مهم و درخور توجه دانست، چرا که طبق آمار اعلام شده توسط 
ایشــان، سالانه، فوت حدود ۷۰۰ کارگر بر اثر حادثه حین کار 
اتفاق میفتد و مانور سراسری بررسی ایمنی در معادن در چهارم 
مهر سال جاری در ده نقطه معدنی کشور انجام شده تا بتوانیم 
با کمک بازرسین و مسئولان HSE, نقاط بحرانی را شناسایی 
و بررســی کرده تا وقوع حوادث آتی را پیش بینی و به حداقل 

برسانیم.
ایشان در موضوع درجه سختی کار و زیان آور بودن برخی 
مشاغل، معتقدند که باید حق را به کارگران داد و سختی کار 
مشاغل پرخطر و به خصوص محل های حادثه خیز، به درستی 
و با رعایت جوانب انصاف اعمال شود، علی الخصوص،در مشاغل 
گروه الف باید به طور جد تلاش شــود و بررســی های دقیق 
صورت گیرد تا حقوق و مزایای کارگر به صورت عادلانه پرداخت 

شود.
معاون وزیر کار خاطرنشان کرد: ایران امسال به کنوانسیون 
۱۵۵ ســازمان جهانی کار که مربوط به ایمنی و بهداشت کار 
است، پیوست تا با کمک همه دستگاه ها و نهادها سطح ایمنی 
و بهداشت محیط کار را افزایش دهد،همچنین در این معاهده  
آموزش و پرورش، دانشــگاه ها، سازمان ملی استاندارد، صدا و 
سیمای جمهوری اسلامی ایران، مجلس شورای اسلامی و دیگر 

دستگاه های اجرایی کشور همکاری خواهند کرد. 

 رئیس خانه صنعت و معدن گلستان با بیان اینکه دولت باید 
مدیریت منطقه آزاد را به بخش خصوصی بسپارد، گفت: اینکه 
امروزه برخی دولتمردان خیز عضویت در هیئت مدیره منطقه 

آزاد اینچه برون را برداشتند اولین خطای راهبردی است.    
رمضــان بهرامی با بیــان اینکه اخذ مجــوز منطقه آزاد 
اینچه برون محصول زحمت بســیاری از بزرگانی از اســتان 
اســت که هم اکنــون از ظرفیت آنها در راســتای اجرایی و 
عملیاتی شدن این منطقه اســتفاده نمی شود، افزود: کسانی 
که هم اکنون پیگیر راه اندازی منطقه آزاد اینچه برون هستند، 
تجربه ای در این کار ندارند و متأسفانه عطشی که برخی برای 
عضویت در هیئت مدیره منطقــه آزاد دارند در راه اندازی این 

منطقه تجاری ندارند.
وی با تأکید بر اینکه منطقــه آزاد یک ظرفیت اقتصادی 
است نه سیاسی، گفت: متأسفانه برداشتی که از منطقه آزاد 

اینچه برون می شود، چیز دیگری است.
رئیس خانه صمت گلستان ضمن اظهار نارضایتی از عدم 
بهره گیری از ظرفیت بخش خصوصی در اتاق فکر منطقه آزاد 
اینچه بــرون، افزود: با صدور مجوز منطقه آزاد باید از ظرفیت 

فعالان اقتصادی استفاده می شد.
بهرامی ضمن انتقــاد از اینکه قوانین منطقه آزاد روزبه روز 
سخت گیرانه تر می شود، گفت: هر ساله یک بخشنامه، تبصره 

و بند جدید آمده که جاذبه منطقه آزاد را از بین برده است.
وی با بیان اینکه ایجاد بند و تبصره و قوانین دست وپاگیر در 
منطقه آزاد با قوانین و مقررات در مناطق آزاد جهانی منافات 
دارد؛ به عبارتی با چنین فرایندی در سیاســت های کشــور، 
مناطق آزاد ایرانی اســت، افزود: اختلاف ســرمایه گذاری در 
منطقه آزاد با سرزمین مادری زیاد است و هم اکنون در کشور 

این عدد به کمترین میزان خود رسیده است.
رئیس خانه صمت گلستان با بیان اینکه دولت باید منطقه 
آزاد را به بخش خصوصی بســپارد، خیــز  دولتمردان برای 
عضویت در هیئت مدیره منطقه آزاد اینچه برون را اولین خطای 
راهبردی دانســت و افزود: ورود سیاستمداران به منطقه آزاد 
سبب می شود تا استان خروجی و ارزش افزوده موردتوجه را از 

این بخش نداشته باشد.
بهرامی با اعلام این مطلب که رویکرد استان در منطقه آزاد 
باید توجه به تولید باشد، افزود: متأسفانه خروجی تصمیماتی 
که برای منطقه آزاد اینچه برون آن هم پشــت درهای بسته 

گرفته می شود، به سمت وسوی تولید نیست.
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 بــا وجــود ظرفیــت 
قابل توجــه تولید داخل 
و مجــاورت گلســتان با 
کشــورهای آسیای میانه، 
صادرات گلستان رقم قابل 
توجهی نیست، کارشناسان 
سیاست های غلط را عامل 

این رکود می دانند.
به دلیل تاثیر صادرات بر افزایش تولید، اشــتغال و درآمد 
همواره در تمامی کشــورهای دنیا دارای اهمیت است اما در 
ایران سال هاست که به رغم شعارهایی مبنی بر حمایت از تولید 
و توســعه صادرات هنوز این مهم عملیاتی نشده و در میزانی 

بسیار محدود مانده است. 
یک فعال اقتصادی در ایــن رابطه با بیان اینکه اقتصاد را 
سیاســتمداران به گروگان گرفتند، می گوید: سیاستمداران 
برای کســب محبوبیت داخل همواره سیاســت های انفعالی 
را در حــوزه صادرات در پیش گرفتند. علی محمد چوپانی با 
اظهار نارضایتی از تصمیمات خلق الساعه و ناپایداری در فرایند 
صادرات محصولات، می افزاید: سیاست های صادراتی باید پایدار 

باشد چراکه خریدار خارجی به دنبال بازار هدف پایدار است.
وی با بیان اینکه امروزه خریدار خارجی به بازار ایران هیچ 
اعتمادی ندارد، ادامه می دهد: همین میزان صادراتی هم که 

انجام می شود به هنر صادرکنندگان برمی گردد.
چوپانی اضافه می کند: از طرفی وقتی دولت نمی تواند ارز 
ناشــی از صادرات را بگیرد، صادر کننده را ملزم به عرضه ارز 
در بازار نیمایی می کند؛ با این سیاســت عملاً مانع صادرات 
می شوند زیرا سیاستگذار برخلاف رهنمود مقام معظم رهبری 
هیچ مشورتی با بخش خصوصی ندارد به این ترتیب در آینده 

نزدیک پرونده صادرات ایران بسته خواهد شد.
ایــن فعال اقتصادی می افزاید: نکته بعــدی اینکه دولت از 
سیاســت اقتصادی، یک بام و دو هوا تبعیت می کند به این 
صورت که بخشــی از اقتصاد که در اختیار بخش خصوصی 

است، قیمت گذاری دستوری لحاظ می شود اما آن قسمت از 
اقتصاد که دولتی است از شمول قیمت گذاری خارج بوده و بر 

مبنی کشف قیمت در بورس، اعمال می شود.
وی ادامه می دهد: این سیاســت ها عــدم اطمینان ایجاد 
می کند و منجر می شــود تا بخش خصوصی استراتژی عدم 
المــوت را در پیــش بگیرد و  با حداقل ها وارد بازار شــود تا 

متلاشی نشود.
یک فعال اقتصادی دیگر تضاد بین سیاست خودکفایی و 
صادرات محوری را مشکل فعلی کشور می داند و می گوید: اگر 
قرار است که ما به چالش های صادرات رسیدگی کنیم ابتدا 
باید این مسئله را حل کنیم که سیاست های دولت قرار است 
بر کدام اصل اجرایی شود خودکفایی یا صادرات محور بودن؟

رضا مبصری ادامه می دهد: ما در کشــور دائم یک عنوان 
تنظیم بازار را می شنویم که معمولاً اثر قیمت به آن پرداخته 
می شــود فارغ از این مساله که قیمت یک مبحث داینامیک 
و پویاســت در حالی که بحث قیمت گذاری استاتیک است؛ 
این سیاســت ناشی از رویکرد جایگزینی خودکفایی به جای 

صادرات محور شدن است.
به گفته مبصری، زمانیکه کشــور صادرات محور می شود، 
به جای دغدغه برای هزینه مصرف کننده به درآمد و معیشت 

مردم توجه می شود.
این تولیدکننده گلستانی بخش نامه های خلق الساعه را 
منجر به بی اعتمادی مشتریان خارجی به بازار ایران می داند 
و می گوید: برای بازارهای هدف، امنیت غذایی و تامین پایدار 
نیاز آنها ارجح به هر چیزی است که با تصمیمات یکباره دولت 
مبنی بر قطع صادرات، ما بســیاری از مشتریان خارجی را از 

دست دادیم.
یک صادرکننده گلســتانی دیگر، رفع تعهد ارزی را مشکل 

جدی تجــار و بازرگانــان می داند، 
می گوید: سالهاست که در بخش 

تولید چــرم و پوســت فعال 
هستم و یکی از محصولاتی 

که در بازارهای خارجی طرفدار دارد، پشم نرمی به نام کرک 
از پوست بز است که سال گذشته صادرات این محصول بدون 
هیچگونه توضیحی، ممنوع شد و حالا چند روزی است که رفع 

محدودیت آن اعلام شده است.
جوادی ادامه می دهد: سال گذشته درست در فصل صادرات 
ایــن محصول با یک تصمیم گیری نادرســت مانع صادرات، 
اشــتغال و ارزش افزوده این محصول شدند و به راحتی رفع 
محدودیت آن را اعلام می کنند فارغ از اینکه تولید و صادرات 
این کالا فقط یک بازه زمانی دارد و در ســایر فصول تقاضایی 

برای آن وجود ندارد.
معاون امور بازرگانی و توســعه تجــارت اداره کل صمت 
گلســتان عدم آگاهی بازرگانان به نحوه صادرات و ضعف در 
بسته بندی را از جمله مشکلات صادرات می داند و می گوید: 
ضعف در بسته بندی باعث فروش محصول با کمترین قیمت 
ممکن می شود در حالی که همان کالای مشابه از سوی کشور 
دیگر با بسته بندی مناسب به قیمتی بالاتر به فروش می رسد 
و این مسئله در محصولات کشاورزی استان بسیار نمود پیدا 

می کند.
احمد وطنی با بیان اینکه دنیای صادرات با بازاریابی متفاوت 
است، عدم آشنایی بازرگانان و صادر کنندگان با ذائقه و نیاز 
بازارهای خارجی را از دیگر دلایل کاهش صادرات ایران اعلام 
می کند و می گوید: موضوع بعدی شــرکت در نمایشگاه های 
خارجی اســت که کمک به شناسایی ظرفیت های گلستان 
می کنــد که انجام این امر، نیاز به حمایت دولت برای حضور 

صادرکنندگان در نمایشگاه های بین المللی است.
وی اضافــه می کنــد: به نظر می رســد بــرای مقابله با 
سیاســت های انفعالی دولت باید یک سهمیه صادراتی برای 
تولیدکنندگان در نظــر گرفت چرا که با این نوع تصمیمات 

نمی توان صادرات را ادامه داد.
این مسئول از خام فروشی هم به عنوان یکی 
از معضلات اســتان یاد 

می کند و می گوید: بســیاری از کالاهای ما به صورت خام به 
کشورهای همجوار عرضه می شود در حالی که با ایجاد صنایع 
تبدیلی در اســتان می توان همین محصول را با ارزش افزوده 

بالاتر به فروش رسانید.
 معاون صنایع کوچک شرکت شهرک های صنعتی گلستان 
هم اقتصاد دولتی را یکی از موانع صادرات می داند و می گوید: 
در اقتصــادی که ۸۰ درصد آن دولتی و ۲۰ درصد متعلق به 
بخش خصوصی است شاید بحث صادرات و قوانین صادراتی 
زیاد معنی پیدا نکند چرا که این ۲۰ درصد هم دنباله رو همان 

۸۰ درصد خواهند بود.
سیدرضا مسلمی، می افزاید: موضوع بعدی حقوق گمرکی 
است؛ در کشوری که دلار نوسان زیادی دارد حقوق گمرکی 
هم باید مطابق با آن تغییر کند در حالی که چنین فرایندی 
وجود ندارد. به عنوان مثال تولیدکننده محصولی را یک دلار به 
بازار هدف می فروشد ولی در زمان بازگشت آن رقم محصول 
یک و نیم دلار شده؛ در این شرایط دولت می خواهد بازگشت 

ارز را با نرخ جدید محاسبه کند که درست نیست.
وی ادامــه می دهد: موضوع بعــدی بحث مالیات بر ارزش 
افزوده اســت که بــرای تولیدکنندگان لحاظ می شــود اما 
صادرکنندگان، معاف از این مالیات هستند که در این صورت 
این رقم باید به تولیدکننده بازگردانده شــود اما گاهی ۳ یا ۴ 
سال به طول می انجامد در حالی که تولیدکننده این محصول 

را به قیمت روز تولید کرده و به فروش رسانده است.
مســلمی فقدان توانمندی رایزن های اقتصادی را از دیگر 
مشــکلات صادرات مطرح می کنــد و می افزاید: عدم آگاهی 
رایزنــان اقتصادی و ضعف در برقراری ارتباط با مشــتریان و 
شناسایی نیاز در بازارجهانی با توجه به تولید داخل هم به رکود 

در صادرات دامن زده است.
با توجه به اهمیت صادرات و رهآوردهای مثبت آن برای هرکشوری به نظر 
می رسد مسئولان باید تدبیری برای رفع موانع بیاندیشند تا در استانی مانند 
گلستان که از ظرفیت مجاورت با کشورهای آسیای میانه برخوردار است هم 

بتوان به بهترین نحو بهره برد.

سهـم نـاچیـز گلستـان در صادرات
 سیاستگذاری اصلاح شود 

 مدیرکل صمت استان سمنان با بیان اینکه طی پنج ماه ابتدایی سال جاری مشکلات ۱۱۸ واحد تولیدی 
استان بررسی شد، گفت: ۷۰ درصد مصوبات ستاد تسهیل استان اقدام شده است.

  یادگار احمدی، با بیان اینکه در زمینه رفع موانع ۱۹۴ مصوبه به تصویب اعضای کارگروه ستاد رفع 
موانع اســتان سمنان رسیده است، افزود: ۱۲۰ مصوبه ستاد تسهیل و رفع موانع مربوط به تأمین مالی و 

تسهیلات بانکی بوده است.
مدیرکل صمت استان سمنان از تصویب ۳۵ مصوبه امور زیربنایی در کارگروه رونق تولید استان خبر داد 

و ابراز کرد: چهار مصوبه مربوط به امور مالیاتی و ۹ مصوبه مربوط به تأمین اجتماعی بوده است.
احمدی با بیان اینکه ۷۰ درصد مصوبات ستاد تسهیل و رونق تولید استان سمنان اقدام شده است، گفت: 

۳۰ درصد از مصوبات ستاد تسهیل نیز در دست اقدام قرار دارد. 

مشکـــلا ت 
۱۱۸واحد تولیدی 

استان سمنان 
بررسی شد



10 چشمه توسعهگزارش
ماهنامه فرهنگی - اقتصادی

  گروه صنعتی تولیدی کیان پلیمر طبرستان )سیسکو( 
بــا تجربه ای بیش از یک دهه، در حوزه تولید کامپاندهای 
پلیمری و پلی اتیلن فعال اســت. این شرکت با اخذ پروانه 
بهره برداری در ســال 1397، فعالیت خود را در شــهرک 
صنعتی جویبار استان مازندران آغاز کرد و با شروع به کار در 
حوزه صادرات از سال 98 توانست چنان در این عرصه موفق 
عمل کند که برای چهار سال متولی به عنوان صادرکننده 
برتر استانی و ملی معرفی شود. این مهم مجموعه اقتصاد 
کوشــان را بر آن داشت تا با ابراهیم شیخی، صاحب برند 
مجموعه سیسکو به گفتگو بپردازد. در این فرصت ایشان به 
زحمات و هوشمندی مجموعه، مشکلات پیش رو صادرات 

و تولید و تلاش برای گذر از موانع اشاره کرد.

خورشید در آســمان مشتریان سیسکو غروب 
نمی کند

ابراهیم شیخی با اشاره به شعار سیسکو مبنی بر اینکه 
“خورشــید در اسمان مشتریان سیسکو غروب نمی کند”، 
این شعار را بر مبنای گستره فعالیت صادراتی این مجموعه 
تولیدی و صنعتی در سطح بین الملل می داند و می گوید: ما 
از شمال افریقا تا استرالیا صادرات دائم داریم و در کشورهایی 
ماننــد تونس، ترکیه، ســوریه و ... دارای دفتر معاملاتی و 
کارکنان بین المللی هستیم و اگر مواد اولیه به اندازه کافی 
داشته باشیم می توانیم به بازارهای اروپا و امریکا نیز صادرات 

داشته باشیم.
این صادرکننده موفق با بیان اینکه ما زیرســاخت های 
لازم بــرای صادرات را چیده ایــم، از جمله آنها به توجه به 
مکانیزم هــای پرداخت متفاوت کشــورها، شــرکت ها و 
ساختارها، مســیرهای جابجایی مالی با توجه به شرایط 

تحریم  کشــور )که خود موجب افزایش هزینه و ریســک 
می شود( و مباحث لجستیکی اشاره می کند و بر ضرورت 
تخصص در این حوزه تأکیــد و می افزاید: صادرات دائم و 
موفق تنها با تلاش زیاد به تحقق نمی رسد بلکه باید از دانش 
به روز و مشاوران قوی بهره جست و کاربست همه اینها ما 
را امروز به جایی رسانده است که به 18 کشور دنیا صادرات 
دائم داشته و توانستیم 80 درصد رفع تعهدات ارزی داشته 

باشیم. 
وی بر اهمیت توجه به فرهنگ جوامع مختلف مقصد 
صادراتی برای داشتن صادرات موفق و دائم تأکید می کند 
و با اشــاره به صرف زمان زیاد برای بازاریابی در کشورهای 
مختلف، می افزاید: هر بازار و کشوری فرهنگ و اعتقادات 
خود را دارد و باید هوشــمندانه حواسمان به بازار باشد و 
به تمام امور توجه داشــته باشیم تا عدد صادراتمان حفظ 

شود و رشد یابد.
این صادرکننده برتر میزان صــادرات محصولات این 
شــرکت را حدود 700 هزار  تا یک میلیون دلار در ماه و 
سالانه حدود ده میلیون دلار برمی شمارد و ادامه می دهد: 
در طی این سال ها ما هر سال نسبت به سال گذشته افزایش 
صادرات داشــته ایم و اگر مشکل قطعی برق و کمبود مواد 
اولیه نباشد می توانیم برای امسال میزان صادراتمان را تا 12 
میلیون دلار در سال افزایش دهیم؛ چراکه مشتری، سفارش 

کار، نیروی کار و امکانات و زیرساخت لازم را دارا هستیم.

 گذر از سختی ها لذت کار تولید است
مدیرعامل این گروه تولیدی و صادراتی با بیان اینکه این 
مجموعه کار خــود را با فضایی حدود 700 متر آغاز کرد، 
خاطرنشان می کند: اما امروز با تلاش مستمر توانستیم این 
فضا را تا 4 هزار متر توسعه دهیم و در کنار آن از 2 هزار متر 
فضای اجاره ای نیز استفاده می کنیم و در طی این سال ها 

43 درصد افزایش نیرو داشته ایم.
این مجموعه تولیدی در ســه شــیفت کاری و با فول 
ظرفیت خود در حال تولید است و شیخی تنها عامل توقف 
تولید را نبود مواد اولیه می داند و می افزاید: بازار بین الملل 
تعطیلی داخل کشــور را درک نمی کند و باید به تعهدات 
خود به مشــتریان در زمان مقرر عمل کرد، همچنین ما 
تأمین کننده مواد اولیه برای بسیاری کارخانجات هستیم؛ 
ما در ســال گذشته تمام جمعه ها نیز در حال کار بوده ایم 
و با خرید زیاد مواد اولیه ســعی کرده ایــم تا از توقف کار 

جلوگیری کنیم.
وی با اشاره به اینکه سختی ها و گذر از آنها لذت کار و 
تولید است؛ یکی از مشکلات در مسیر توسعه و تولید این 
شرکت را مسئله برق برشمرد و افزود: قصد داریم تا با هزینه 
خودمان میزان برق شــهرک را تقویت کنیم اما متأسفانه 

تاکنون وعده های داده شــده به ما عملی نشده و در پیچ و 
خم بروکراسی ها مانده ایم و البته ما نیز متوقف به این وعده 
ها نبوده ایم و با اجــاره دو واحد دیگر، تولیدات خود را پر 

قدرت ادامه می دهیم.

 سیسکو، نمادی از خواستن، تلاش و موفقیت
وی با اشــاره به تلاش ها و زحمات تیم سیســکو، نگاه 
مجموعه را به افزایش صادرات اســتان می داند و می گوید: 
نگاه مسئولان از مدیرکل اموراقتصادی تا عوامل اتاق استان 
بر انجام کار اســت اما بخاطر بورکراسی ها دچار مشکلاتی  
هستیم؛ جاهایی قوانین متناقض است و شرایط تحریمی و 
اقتصادی نامطلوب داریم که باید پذیرفت و البته در نهایت 
سیستم می خواهد اتفاق خوب رخ دهد و اگر کسی تلاش 

کند، موفق می شود و ما نماد چنین اتفاقی هستیم.
شــیخی بااشاره به توسعه شــرکت در این چند سال، 
بخشی از آن را نتیجه همکاری مسئولان می داند و با وجود 
برخی نامهربانی ها مجموعه استان را مثبت ارزیابی می کند 
و می افزاید: علاوه بر بیان مشکلات باید نقاط مثبت کار را 
هم دید؛ تاکنون سه بار توسعه برق داشته ایم هرچند اکنون 
نمی توانند برق را توسعه بدهند یا در رابطه با بانک ها نیز در 
گذشته بانک صادرات و ملت با ما همراهی کرده اند اما اکنون 
در شــرایط انقباضی وضعیت فرق کــرده و با وجود حجم 
صادراتمان و موافقت دولت برای یک بسته ده میلیاردی به 

منظور توسعه صادراتمان، پس از یک سال و نیم دوندگی 
هنوز به نتیجه نرسیده ایم.

وی در دردو دلــی کوتــاه با اشــاره به کســب عنوان 
صادرکننده برتر برای چهار سال متولی، می گوید: کسی نه 
تنها به ما تبریک نگفت بلکه به ما انگ خام فروشی نیز زده 
شد درصورتیکه همه چیز در گمرک مشخص است و این 

جواب زحمات تولیدکننده ای که با تمام سختی ها تولید و 
صادرات می کند و همواره تلاش دارد تا در مســیر توسعه 

باشد، نیست.

 رمز موفقیت ما؛ متوقف نبودن به وعده ها و روی 
پای خود ایستادن است

ایــن صادرکننده برتر مهم ترین رمز موفقیت مجموعه 
سیســکو را متوقف بــه وعده ها نبــودن و روی پای خود 
ایستادن می داند و می افزاید: هرچند برای رفع مشکلات به 
ما وعده هایی داده می شود اما تا تحقق آنها متوقف نمی مانیم 
و با دانش، تلاش و پشتکار مجموعه چاره اندیشی می کنیم؛ 
به طور مثال، هرچند اســتاندار مازندران مستقیم بر حل 
مشکل برق شهرک صنعتی جویبار تاکید کرده اما هنوز این 
مشکل حل نشده و ما در این مدت، زمان را از دست نداده 
و با اجاره دو واحد دیگر، تولید و توسعه کارمان را پر قدرت 

ادامه داده ایم و بازارهای بین الملل خود را حفظ کرده ایم.
وی از جمله چالش های صادرات در سطح کلان را بحث 
رفع تعهدات ارزی، تفــاوت در ارائه نرخ ارز و کمبود مواد 
اولیه بر می شمارد و می گوید:  بخاطر شرایط تحریمی کشور، 
ورود ارز از درگاه رسمی ممکن نیست و باید بانک مرکزی 
ارز شرایط تحریمی را بپذیرد و از دیگر سوی، انسداد راه های 
رفع تعهد ارزی به صورت غیرمنطقی موجب کاهش میزان 

رفع تعهدات ارزی می شود.
شیخی با اذعان به وجود مشکلات به تلاش این مجموعه 
برای رفع موانع اشاره می کند و می افزاید: باتمام تلاش سعی 
در رفع موانع و مشکلات داریم و بر این اعتقادیم که کاری 
که مجموعه سیســکو نتواند انجام دهد را کسی نمی تواند 
انجام دهد؛ به بیان دیگر کار قانونی که امکان انجام شدن 

داشته باشد توسط مجموعه ما حتما انجام می شود.
مدیرعامل مجموعه سیسکو با بیان اینکه ما برای چیزی 
که ســاخته ایم و حفظ آن، ارزش قائل هســتیم، تصریح 
می کند: تولید و توسعه  را به انتظار رفع نقص برخی قوانین 
متوقف نمی کنیم چراکه بازار بین الملل برای کسی صبر 
نمی کند و برای ماندن در ایــن بازار باید همواره به پیش 
رفت؛ شاید این مسئله برای یک بازرگان که تنوع محصولات 
صادراتی دارد راحت تر باشد اما برای یک تولیدکننده این 
مسئله سخت تر است چراکه تولید خود نیاز به زیرساخت 

دارد.
وی تولید صادرات محور را شاهرگ نجات کشور عنوان 
می کند و با اشــاره به عدم توجه بــه آن، می افزاید: در این 
کشــور منابع، هزینه ارزان انرژی، کارگر و وجود امکانات 
وسیع بیانگر آن است که هر کالایی امکان صادرات دارد اما 
عدم موفقیت واحدها در این حوزه نیازمند توجه بیشتر است 
و تشکل هایی همچون خانه صنعت، اتاق بازرگانی و انجمن ها 

می توانند در این زمینه راهگشا باشند.

متوقف نبودن به وعده ها رمــز موفـقیــت سیـسکو است

شــیخی بــا اذعــان به 
وجــود مشــکات به تــاش این 

مجموعه برای رفع موانع اشاره می کند 
و می افزایــد: باتمــام تاش ســعی در رفع 

موانع و مشــکات داریــم و بر این اعتقادیم 
که کاری که مجموعه سیســکو نتواند انجام 
دهد را کسی نمی تواند انجام دهد؛ به بیان 

دیگر کار قانونی که امکان انجام شدن 
داشته باشد توسط مجموعه ما 

حتما انجام می شود.
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 نهمین همایش تجلیل از واحدهای برتر حامی حقوق مصرف کنندگان مازندران برگزار شد.
در این آیین از 16 واحد برتر تولیدی حامی حقوق مصرف کنندگان اســتان در مراســمی با حضور 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، رئیس سازمان حمایت از حقوق مصرف کنندگان کشور و استاندار 

مازندران و جمعی از فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان در ساری معرفی و تجلیل شدند.

معاون نظارت، بازرســی و حمایت از حقوق مصرف کنندگان اداره کل صمت مازندران از تشــکیل پرونده ۸ میلیارد 
ریالی تخلیط برنج خبر داد.

اسماعیل هادی نژاد با اعلام این خبر گفت: در راستای نظارت بر واحدهای عرضه کننده برنج، طی گشت مشترک 
بازرسان این اداره کل با پلیس امنیت اقتصادی استان چند واحد متخلف فروش برنج در شهرستان بابل شناسایی شدند.

وی بــا بیان اینکه ارزش ریالی پرونده های متشــکله بــرای این واحدهای متخلف بیــش از ۸ میلیارد ریال بوده 
اســت، افزود: این واحدها مبادرت بــه تخلیط برنج داخلی و خارجی کرده که تحت عنوان برنج با کیفیت شــمال به 

مصرف کنندگان عرضه می کردند.
معاون نظارت، بازرســی و حمایت از حقوق مصرف کنندگان اداره کل صمت استان مازندران با اعلام اینکه نظارت 
بر واحدهای اقتصادی اســتان به طور جد در دستور کار این معاونت قرار دارد از عموم شهروندان مازندرانی تقاضا کرد 
در صورت مشاهده هر گونه تخلف اقتصادی اعم از گرانفروشی، تقلب، احتکار، عدم درج قیمت و ... مراتب را به تلفن 

1۲۴ و یا سامانه www.124.ir اعلام نمایند. 

تشکیل پرونده 
۸ میلیاردی 
تخلیط برنج

برگزاری نهمین همایش تجلیل 

از واحدهای برتر حامی حقوق 

مصرف کنندگان مازندران

امین سپه سرا- مدیرعامل شرکت فولاد امین طبرستان

بزرگ زاده- مدیرعامل گروه تولیدی لوازم خانگی بست

بهرام شهره- مدیرعامل گروه صنعتی بریون گوشت

چلنگری- مدیرعامل ادوات کشاورزی هادی

عشریه- مدیرعامل شرکت عسل چهل گیاه گلرنگ

محمدمهدی محمدی- مدیرعامل گروه صنعتی مازرون فوم

موسوی- مدیرعامل پوشاک آویشن
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  عضو هیئت مدیره جامعه متخصص نساجی ایران از برگزاری 
نمایشگاه نساجی، پوشاک و صنایع وابسته در مرکز مازندران خبر 
داد و گفت: این نمایشــگاه که چهاردهم الــی هفدهم آذر ماه در 
دهکده نیاوران ساری برپا می شود روزنه ای برای نمایش تولیدات 

این حوزه و افتخارات مازندران است.
به گفته کارشناسان و فعالان اقتصادی، مازندران از نظر صنعت 
نساجی پوشــاک یک برتری نسبت به سایر اســتان ها به لحاظ 
کارخانجات مهندســی نساجی دارد که کمتر در استان های دیگر 
دیده می شــود و سهم تولید ناخالص ملی توسط صنعت نساجی 

مازندران و پوشاک بسیار قابل توجه است.
وجود کارخانه تولید باند پلمیری پزشــکی ارتوپدی در بابلسر، 
کارخانه تولید شِــیدهای گلخانه در شهرک صنعتی رجه، شرکت 
تولید کمربند ایمنی و ایربک در شهرک اندیشه بابلسر و ژئوتکستال 
در آمل، شرکت تولید تورهای ماهیگیری در چند کارخانه توربافی در 
بابلسر، فعالیت شرکت نساجی مازندران در تولید نخ های ریسندگی 
در قائمشهر، فرش ساوین و شرکت ماهان ریس طبرستان در شهر 
آمل، کارخانه اکلیل تاب بهشهر و نساجی رضوان در آمل، شرکت 
رنگین نخ بشل و زربافت پروانه آمل، شرکت خزرریس لفور، شرکت 
رویان بافت تنکابن، تک نخ شــمال و ساریس ساری، شرکت بابل 
موکت، پوشــاک آویشــن، کارخانه ژینکو، میلاد و ثامن ساری و 

شرکتهایی از این قبیل افتخاری برای مازندران محسوب می شود.
اما باوجود این ظرفیت ها تاکنون روزنه ای برای نمایش تولیدات 
و محصولات این شرکت های تولیدی باز نشده؛ خبر خوب برپایی 
نمایشگاه نساجی، پوشاک و صنایع وابسته در دهکده نیاوران ساری 

بهانه ای شد تا مصاحبه ای در این رابطه ترتیب بدهیم.
پیمان ولی پور، عضو هیات علمی دانشــکده مهندسی نساجی 
پوشاک دانشگاه آزاد قائمشهر، اظهار کرد: در دنیای تجاری امروز 
که جهانی شده و تکنولوژی هر روز در حال تغییر است، پرداختن به 
عمق نمایشگاه های بین المللی و ملی بسیار اهمیت دارد و دسترسی 
نزدیــک به تولیدکنندگان تکنولوژی بســیار می تواند در صنعت 

تخصصی اثربخش باشد.
وی افزود: از آنجایی که امروز انرژی بســیار گران شده و تامین 
نیروی انســانی ماهر هزینه دار اســت و همچنیــن در این زمینه 
کمبودهایی برای تولیدکنندگان وجود دارد، صنعت نساجی، پوشاک 
و چرم هم از این قاعده مستثنی نیست و دچار این مسئله شده، از 
این رو لازم اســت که تکنولوژی های تولید و خدمات هر روز به روز 

شود و با مشکل مصرف انرژی گاز و برق و آب مواجه است.
ولی پور خاطرنشــان کرد: از این رو بایــد هزینه های انرژی و 
مصرفــش را به حداقل برســاند، ضمن اینکه بخــش رنگرزی و 
چاپ کالای نســاجی با خروج پساب بسیار خطرناک مواجه بوده 

و هست که ورود آن به شریان های آب زیرزمینی و رودخانه ها الان 
سخت گیرانه تر شده و باید به این بخش هم رسیدگی شود.

دانشیار و عضو هیات علمی دانشکده مهندسی نساجی پوشاک 
دانشگاه آزاد قائمشهر به مسئله نیروی کار ماهر اشاره کرد و گفت: 
نمایشــگاه های استانی که ســال ها در یزد و اصفهان برپا می شود 
می بایست پیش تر در استان مازندران شکل میگرفت و امروز شاهد 
آن هستیم که در چهاردهم تا هفدهم آذر ماه در نمایشگاه نیاوران 
ســاری باعنوان نمایشگاه نساجی، پوشاک و صنایع وابسته برگزار 

خواهد شد.
موســس و عضو هیات مدیره دوره دوم انجمن صنایع نساجی، 
پوشاک و چرم استان مازندران تصریح کرد: خوشحالیم که با همت 
ســازمان صمت؛ خانه صمت و انجمن پوشــاک و چرم مازندران، 
استانداری، شرکت شــهرک های صنعتی، اتاق بازرگانی و شرکت 

بین المللی نمایشگاهی کاسپین نیاوران و برگزارکننده که شرکت 
رشــارخداد است نخستین نمایشگاه این حوزه در مازندران برگزار 

می کند.
وی با اشــاره به کارخانه های نســاجی قائم شهر و مازندران و 
فعالیت نساجی دو و سه در قائم شهر، گفت: بیش از ۱۱۰ کارخانه 
فعال در مازندران مشغول تولید محصولات نساجی، پوشاک و چرم 
هستند، اگر از حق نگذریم بعد از استان اصفهان، یزد و تهران که 
مجموعه ساوه، شهرک های صنعتی ورامین و نزدیک کرج چهارمین 
اســتان تولید محصولات نساجی و پوشــاک در کشور هستیم، 
همچنین صنعت نساجی پوشاک و چرم استان ضمن اینکه تولید 
پارچه هــای تاری پودی و گردبافت دارد در زمینه رنگرزی، چاپ و 

تکمیل شُهره کشوری و ملی است. 
 ولی پور با اشاره به استقبال خوب از نمایشگاه، گفت: طی دو ماه 
از اطلاع رسانی، ۳۵ واحد خارج از استان و داخلی اقدام به شرکت 
و تهیه غرفه کردند، از برترین های این نمایشگاه مساحت هر غرفه 
اســت و جالب اســت که کارخانه ها غرفه های ۲۵۰، ۱۵۰ و ۱۶۵ 
متری رزو کرده اند در حالیکه در نمایشــگاه ها غرفه های ۱۲ تا ۱۸ 

متری می گرفتند که جای خرسندی دارد.
عضو هیئت مدیره جامعه متخصص نساجی ایران همچنین 
گفت: افتتاحیه این نمایشگاه با حضور دکتر محسن گرجی مدیرکل 
صنایع نساجی پوشاک و چرم کشور به همراه دبیر و رییس انجمن 
نساجی کشور و هیات مدیره جامع متخصصین نساجی ایران دبیر و 
اعضای هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان نساجی 

و پوشاک کشور و تشکل های دیگر همراه است.
وی تا کید کرد: انتظار داریم در زمان افتتاحیه مسئولان عالی 
رتبه استان همچون استانداری، سازمان صمت، خانه صمت، اتاق 
بازگانی و ســتاد ملی نخبگان، جهاد دانشــگاهی و مسئولانی که 
می توانند در امر نســاجی و صنعت تولید پوشــاک کمک کار ما 
باشــد به این نمایشگاه بیایند و بزرگی این صنعت در مازندران را 
ببینند، همچنین از شرکت برق، آب؛ محیط زیست، ارگان هایی که 
می توانند به صورت تشکلی و دولتی کمک کنند در این نمایشگاه 

حضور پیدا کنند.
ولی پور عنوان کرد: ما در حاشیه برپایی این نمایشگاه دو فعالیت 
داریم یکی باتوجه به اینکه نمایشــگاه از ۳ بعدازظهر تا ۹شب دائر 
اســت، کسانی که قصد بازدید را دارند می توانند از صبح در برنامه 
بازدید از سطح کارخانجات مهم استان بازدید کنند تا قائمشهر و 
بابل را پوشش دهیم، در طول نمایشگاه چهار یا ۶ کارگاه آموزشی 
برگزار خواهد شــد که بازدیدکنندگان، غرفه داران و افراد از بیرون 
می توانند در این کارگاه ها شرکت کرده و تاییدیه انجمن نساجی 

پوشاک و چرم استان را دریافت کنند.

  موسس و عضو هیئت مدیره پوشاک آویشن با اشاره به گذشت چهل سال از تأسیس این شرکت، آن را تنها تولیدکننده صنعتی 
پوشاک استان مازندران و گلستان برشمرد و گفت: در حال حاضر این گروه تولیدی، دارای ۱۵۰ پرسنل، ۱۰ شعبه در استان های 

مازندران، گلستان و تهران است.
موسوی با اشاره به برگزاری نمایشگاه صنعت نساجی و پوشاک و صنایع وابسته در نماشگاه نیاوران طی ۱4 تا ۱7 اذرماه سال 

جاری، آن را عاملی برای دیده شدن توانایی استان در این حوزه عنوان کرد.
نائب رئیس انجمن پوشاک و چرم استان مازندران با اشاره به اینکه پدرش کارگر نساجی قائم شهر بوده و خودش نیز در آنجا کار 
می کرده است، آن را محملی برای یادگیری بسیاری از افراد برشمرد و افزود: مازندران به دلیل آب و هوا و وجود رطوبت برای کار 

نساجی و نخ ریسی مناسب است.
این تولیدکننده یکی از اقدامات در رابطه با افزایش اشتغالزایی را صنعت پوشاک دانست و خاطرنشان کرد: میزان اشتغالزایی در 
این صنعت بالا است و در کنار آن سرمایه آنچنان زیادی نیز لازم ندارد و از دیگر سوی، اگر حمایت کافی از تولیدکنندگان این عرصه 

انجام شود با توجه به نزدیکی ما با آسیای میانه می توان نیم نگاهی هم به صادرات به این منطقه داشت. 

آویشن؛ تنها تولیدکننده صنعتی پوشاک 
در مازندران و گلستان

برپایی نمایشگاه 
نساجی، پوشاک و صنایع 

وابسته از ایده تا اجرا



13 چشمه توسعهگزارش
ماهنامه فرهنگی - اقتصادی

  فرآینــد صــادرات محصولات کشــاورزی گاهی آن قــدر پیچیده و زمان بر می شــود که بخش 
قابل توجهی از عمر کوتاه این محصولات در پیچ وخم گمرک سپری می شود و به این ترتیب محصول 

با کمترین کیفیت به دست مصرف کننده نهایی می رسد. 
اهمیت بخش کشــاورزی در اقتصاد کشــورمان ایران تا آنجاســت که هفت قلم از 10 قلم عمده 
محصولات وارداتی به کشور با ارزشی حدود 15 میلیارد دلار در سال  های اخیر از محصولات کشاورزی 
نظیر گندم، ذرت، برنج، کنجاله سویا و غیره است. این هزینه زیادی که دولت هرساله متحمل می شود 

با اجرای الگوی کشت به میزان قابل توجهی تقلیل خواهد شد.
گذشــته از اینکه الگوی کشــت منجر به امنیت پایدار غذایی، ارتقا ضریــب بهره وری آب و تولید 
محصول باکیفیت می شود، نقش مؤثری در توسعه صادرات و ارزآوری به کشور و رونق تجارت خارجی 
خواهد شد؛ چراکه با گشایش دروازه های صادرات محصولات کشاورزی، تحول چشمگیری در اقتصاد 

کشور ایجاد می شود.
باتوجه به اینکه در سال های اخیر نوسان قیمتي در بازار نفت، درآمد ارزي کشور را با تغییرات زیادي 
روبرو کرده، اهمیت توســعه تجارت محصولات غیرنفتي کاملًا واضح است. بر اساس آمارها، مجموع 
سهم ارزش افزوده بخش کشــاورزی ایران به صورت مستقیم و غیرمستقیم حدود ۲۲٫۵ درصد تولید 
ناخالص داخلی کشــور است؛ بنابراین صادرات محصولات کشاورزی می تواند پیشران و موتور محرک 

بخش گسترده ای از اقتصاد ایران باشد.
بااین حال مســیر صادرات محصولات کشاورزی در کشــور پر از موانعی است که رسیدن به مقصد 
را اگر محال نکند، مشکل می ســازد؛ یکی از مهم ترین این مشکلات مربوط به قوانین پیچیده دشوار 
صادرات که دائماً رنگ عوض می کند، عدم ثبات سیاست های مربوط به صادرات محصولات کشاورزی 
اســت، چنین شرایطی ریسک سرمایه گذاری را افزایش می دهد که همه اینها در نهایت باعث می شود 
تا زنجیره ارزش این بخش به خوبی شکل نگیرد و محصولات کشاورزی ایرانی به صورت خام و فله ای 

به فروش برسند.
نکته دیگر اینکه فرایند صادرات محصولات کشاورزی بعضاً آن قدر پیچیده و زمان بر است که بخش 
قابل توجهی از عمر کوتاه این محصولات در پیچ وخم گمرک طی می شــود و به این ترتیب محصولی 
که به دســت مصرف کننده نهایی می رسد کیفیت قابل توجهی ندارد. از سویی عدم وجود نظارت کافی 
و نهادهایــی که بر مبنای تجارت عادلانه عمل می کنند باعث می شــود تا بــا ورود اغلب گروه های 
کالایی محصولات کشــاورزی به بازار صادراتی، سهم تولیدکنندگان از قیمت نهایی کاهش یابد.  این 
بی توجهــی، بی برنامگــی و عدم نظارت در جبهه صادرات در حالــی رخ می دهد که بازارهای مطمئن 
منطقه، سنگر به سنگر توسط کشورهای رقیب در حال فتح شدن هستند و رقبای جدید و قدرتمندی در 

بازارهای جهانی ظهور کرده اند که دقیقاً مزیت های رقابتی ایران را هدف قرار داده اند. 
بنابراین، باید برای ایجاد رونق هر چه بیشــتر بخش کشــاورزی ثبات در سیاســت های صادرات 
محصولات کشاورزی فراهم شــود. در قدم اول سیاست صادراتی کاملًا مشخص و ثابتی با مشارکت 
فعال بخش خصوصی برای محصولات مختلف وضع شــود و ســپس راهبرد تولید صادرات محور که 

منجر به جهش کمی و کیفی محصولات کشاورزی خواهد شد موردتوجه قرار بگیرد. 
تولید برای صادرات در کنار طراحی و اعمال الگوی کشــت مناســب می تواند به گونه ای ســامان 
داده شــود که کوچک ترین گزندی به امنیت غذایی کشور وارد نیاورد. تحقق این راهبرد محتاج است 
به حمایت دولت برای شــکل گیری مجموعه های تخصصی تجارت محصولات کشاورزی که مبتنی 
بر کشــت قراردادی، اقدام به تولید محصولات متناســب با نیازها و ترجیحات مصرف کنندگان کنند. 
به منظور ارتقاء ارزش افزوده این محصولات، دولت باید از کسب وکارهای فعال در جزء به جزء زنجیره 
ارزش صادرات محصولات کشــاورزی حمایت های لازم را انجام دهد. بعــلاوه فرایندهای صادراتی 
باید شــفاف شده و رویه های زائد اداری از آن حذف شــود. همچنین باید تعرفه های تجاری متناسب 
با ظرفیت های کشــور برای هر محصول وضع شود؛ زیرا در حال حاضر شاهد آن هستیم که برخی از 
محصولات برای صادرات موردتوجه قرار می گیرند که مواد اولیه و نهاده های موردنیاز برای تولید آن ها، 
حجم زیادی از یارانه های دولتــی را به خود اختصاص داده اند. در واقع برخی از محصولات صادراتی، 
محصولاتی هستند که به واسطهٔ یارانه های اختصاص یافته رقابت پذیر شده اند و طبعاً انگیزه دولت برای 
اختصاص یارانه به آن ها انتفاع نیاز شــهروندان خود بوده اســت نه مصرف کنندگان خارجی. در کنار 
اقدامات مذکور می توان اعطای تسهیلات بانکی به این بخش را به عنوان یک سیاست میان مدت و یا 

بلندمدت به منظور توسعه صادرات کشاورزی موردتوجه قرارداد. 

  رئیس خانه صمت گلســتان با بیان اینکه برای تحول در اقتصاد اســتان نباید فرصت ها را از دست دهیم، افزود: 
حرکت به سمت تولیدِ صادرات محور سرلوحه کارها باشد.

به گزارش اقتصاد کوشــان، رمضان بهرامی با بیان اینکه ما باید کشــور را آباد کنیم، خاطرنشان کرد: چراکه برای 
)ایران( خون ها و جان ها فدا شــده و هر فردی باید در حوزه مســئولیتی خود با توجه ویژه به شــکل و روند پیشرفت 

جهانی با مطالبه گری برای کشور مثمرثمر باشد.
وی با بیان اینکه سال 1۳۷۷ خانه صنعت و معدن شکل گرفت و با توجه به اینکه هر تشکلی دارای چارچوب بوده 
باید در محور رســالت و وظایف محوله حرکت کند، ادامه داد: ایران دارای ظرفیت های بســیاری بوده و اگر بتوانیم از 

این ظرفیت ها استفاده کنیم قطعاً چشمـ  انداز خوبی برای کشور ترسیم می شود.

استفاده از تجارب مناطق آزاد موفق در فعال سازی اینچه برون
رئیس خانه صمت گلســتان در خصــوص منطقه آزاد اینچه برون گفت: برای فعال ســازی منطقه آزاد اینچه برون 
فرصت های بســیاری را از دســت داده ایم و باید از تجارب مناطق آزاد موفق کشــور برای تسریع در فعال سازی این 

منطقه استفاده کرد.
وی با تأکید بر اینکه اســتان گلســتان از توان یک اســتاندار باســواد، مجرب، مؤمن، معتقد و بسیار فعال و کوشا 
بهره مند اســت، خاطرنشان کرد: نباید در دوره ای که کشور در مسیر توســعه همه جانبه است، استان گلستان گرفتار 
مدیران ناکارآمد در برخی پست های مدیریتی ادارت کل و سازمان های بسیار حساس باشد تا از غافله عقب بمانیم. 

بانک ها پای خود را در حمایت از تولید عقب کشیده اند
بهرامی با اشاره به اینکه یک هزار و ۲00 واحد تولیدی در گلستان فعالیت می کنند که درصد قابل ملاحظه ای راکد 
هستند و یا توجیه اقتصادی ندارند و یا از رده خارج شده اند، اضافه کرد: متأسفانه نتوانسته ایم زنجیره تولید را در استان 
شکل بدهیمـ و از آنجایی که تولید سرمایه برای ایجاد واحدهای تولیدی، بانک ها هستند و بانک ها پای خود را از این 

قضیه عقب کشیده اند، به همین دلیل با چالش اساسی مواجه هستیم.
وی با بیان اینکه ۹0 درصد ســرمایه بانک ها در اختیار 10 درصد افراد استان هستند و به نوعی پرداخت تسهیلات 
با )رانت( اداره می شود، تصریح کرد: باید سیستم بانکی با نظارت کامل اصلاح شوند و نخبه ها را هم وارد عرصه تولید 

کرد، آن موقع می توانیم اثرات مثبت آن را ببینیم.

لزوم سرمایه گذاری در عرصه های تولیدی صادرات محور
رئیس خانه صمت گلســتان، سرمایه گذاری در عرصه های تولیدی را بسیار مهم برشمرد و گفت: باید بررسی کنیم 
و بشناســیم تا کدام دست های پشت پرده هستند که می خواهند با استفاده از روش های مختلف از قبیل قطعی برق و 

دیگر اقدامات، تولید را زمین بزنند و با معرفی این دست ها اقدامات آنها را متوقف کنیم.
وی تعامل و همکاری را لازمه عمران و آبادانی کشور دانست و یادآور شد: )تولیدِ صادرات محور( قطعاً دارای جاذبه 

است و باید سرمایه های جدید را به این سمت هدایت کرد.
این فعال تولیدی، تحقق شعار سال مدنظر مقام معظم رهبری را بسیار مهم و عمل به آن را در اصل عمل به حکم 
شــرعی عنوان کرد و افزود: برای تحقق این شــعارها که با دوراندیشی از سوی ایشان عنوان می شود همه وارد عمل 

شوند و به دور از رفتارهای ظاهری، از همه توان در عرصه عملی شدن آنها استفاده کنیم.

حرکت به سمت تولیدِ صادرات محورسایه قوانین صادراتی بر تجارت خارجی 
دست های پشت پرده توقف تولید معرفی شود

یادداشت

الهام رئوفی فر
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اقتصــاد کوشــان- ســمنان-  استان ســمنان به لحاظ 
صادرات به خصوص در بخش صنعت و معدن در سال های اخیر توانسته به 
موفقیت های چشمگیری دست پیدا کند اما همچنان نیاز است که بخش 

صادرات استان مورد تقویت قرار گیرد.
مدیرکل گمرک استان سمنان درباره وضعیت صادراتی استان سمنان 
گفت: ۱۹۴ هزار و ۲۶۱ تن کالا و محصولات تولیدی اســتان سمنان در 
بخش های صنعتی، معدنی، فرآوری و کشاورزی طی هفت ماهه اول سال 

جاری از طریق گمرک سمنان صادر شده است.
مرتضی حاجیان نژاد، ضمن بیان اینکه ۳۰ کشور دنیا میزبان کالاهای 
تولیدی و صادراتی استان ســمنان بوده است، بیان کرد: ۸۱ میلیون و 
۸۹۶ هزار دلار، ارزش صادراتی کالاهای استان سمنان در این هفت ماهه 

بوده است.
وی با بیان اینکه روغن تصفیه شده، ظروف یکبار مصرف، کولر، کاشی، 
سرامیک، کابل برق، مواد شیمیایی، ورق آلومینیوم و ... در زمره صادرات 
استان سمنان بوده است، افزود: به لحاظ دلاری شاهد افزایش بیش از ۱۶ 

درصدی ارزش کالاهای صادراتی در استان بوده ایم.
استاندار ســمنان نیز از افزایش شش ونیم درصدی صادرات کالاهای 
تولیدی استان در هفت ماهه اول سال جاری نسبت به مدت مشابه سال 

قبل به لحاظ وزنی خبر داد و بیان کرد: از لحاظ ارزش دلاری نیز شــاهد 
رشد ۱۶.۵ درصدی صادرات کالا در استان بودیم.

ســید محمدرضا هاشمی ضمن بیان اینکه یکی از مسائلی که ما در 
استان سمنان که به آن تاکید داریم این است که کالاهای صادراتی استان 
به نام استان سمنان صادر و در گمرکات ثبت شود، تاکید کرد: از بخش 
خصوصی مســتقر در استان هم درخواست کرده ایم که صادرات خود را 

ذیل نام استان سمنان صورت دهند.
وی با بیان اینکه به نظر می رسد قانونی وجود دارد که کالاهای صادراتی 
حتی در گمرکات مرزی هم باید به نام استان مبداء ثبت شود، افزود: اگر 
این موضوع صورت گیرد و تمام کالاهای صادراتی ســمنان به نام استان 
ثبت شود، مطمئناً سمنان در زمره سه الی چهار استان برتر کشور در رشد 

اقتصادی خواهد بود.
علیرغم تمام این موارد و البته پیشرفت های خوبی که صورت گرفته در 
یک دورنمای کلی تر شاهد هستیم که صادرات استان سمنان در یک دهه 
اخیر، نتوانسته جایگاه خود را ارتقا ببخشید تا جایی که تعداد کشورهای 
میزبان کالاهای استان از ۴۲ کشور در میانه دهه ۹۰ به ۳۰ کشور کاهش 

یافته است.
یک کارشــناس اقتصادی، با بیان اینکه از ابتدای سال ۹۶ تا ابتدای 
اسفندماه همان سال ۳۷۳ هزار تن کالای تولیدی استان به ۴۵ کشور دنیا 
صادر شده بود، گفت: در سال ۹۶ و تنها در ماه های فروردین، اردیبهشت 
و نیمه خرداد ۸۵ هزار و ۴۲۳ تن محصولات اســتان سمنان به خارج از 
کشور صادر شد و این در حالی است که ارزش این کالاها ۲۷ میلیون و 

۶۹۹ هزار بوده است.
حسن همتیان با بیان اینکه اعداد بسیار تفاوت ندارند اما اگر قرار باشد 
رشدی را برای صادرات استان متصور باشیم، این رشد در عین خوش بینی 
لاکپشتی بوده است، افزود: نکته مهمتر این است که ما بسیاری از بازارهای 
صادراتی خودمان را از دست داده ایم برای مثال ۴۵ کشور میزبان کالاهای 
اســتان به ۳۰ کشور و تعداد شرکت های صادرکننده از ۱۱۸ شرکت به 

کمتر از ۸۰ شرکت کاهش یافته است.
وی با بیان اینکه تحریم ها و مشــکلات و موانع تولید در این زمینه 

نقش داشته اما به وضوح مشخص است که نتوانسته ایم به خصوص بین 
سال های ۹۷ تا ۱۴۰۱ صادرات استان را تقویت کنیم، افزود: این موضوع 

به فقدان الگوی درست بازاریابی و صادرات نیز باز می گردد.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه باید توجه داشته باشیم که امروز 
رقابت پذیری در بازارهای صادراتی بسیار سخت تر از سال های میانی دهه 
۹۰ شــده است، گفت: تلاطم های ارزی و مشکلات تولید و ... نیز به این 
موضوع دامن زده اما بازهم می توانستیم با یک الگوی مدون صادراتی، به 

امور بهبود ببخشیم.
همتیان با بیان اینکه تقویت بخش خصوصی که امروز بیشترین سهم 
را در صادرات استان سمنان دارد، از دیگر اقداماتی است که باید صورت 
گیرد، بیان کرد: از همه مهمتر امروز نیاز داریم که بازارهای جدید را برای 

محصولات استان پیدا کرده و بازارهای از دست رفته را نیز احیا کنیم.
وی افزود: در این زمینه می توان از شــرکت های بازاریابی و بازرگانی 
و توســعه صادرات موجود در اســتان و حتی خارج از استان بهره گیری 
کرد. اســتفاده از ظرفیت اتاق بازرگانی از دیگر اقداماتی است که باید در 
مجموعه استان صورت گیرد چرا که ظرفیت های خوبی در بخش صادرات 

در استان وجود دارد.
یــک فعال حوزه تولید، نیز با بیان اینکه امروز نیاز داریم تا بنگاه های 
تولیــدی فعال در بخش صادرات را تقویت کنیــم، گفت: اگر بتوانیم از 
ظرفیت های دانش بنیان برای کاهش هزینه تولید و افزایش ضریب نفوذ 

صادرات بهره گیری کنیم، موفق تر عمل خواهیم کرد.
علی جلالی بــا بیان اینکه ضوابط قیمت گذاری تولید داخلی آن هم 
با شــرایط حاکم بر هزینه های تولید از جمله مشــکلاتی است که باید 
دولتمــردان برای رفع آن راهکاری پیدا کنند، بیان کرد: با تقویت بخش 

خصوصی و رفع موانع تولید می توانیم به توسعه صادرات دست یابیم.
در نهایت باید گفت شــرایط صادراتی استان سمنان خوب است اما 
همچنان با فضای مطلوب فاصله داریم برای مثال ما در زمینه کشاورزی 
شاهد هستیم که کمترین سهم صادراتی در استان مستعد سمنان وجود 
دارد و لذا باید دید که در ادامه دولت مردان برای این موضوع چه اقدامی 

صورت خواهند داد. تحلیل بازار/

  آیین تجلیل از مشــارکت کنندگان سومین دوره طرح کوآپ و 
اولین دوره مدرسه تابستانه کسب و کار  در دانشگاه مازندران برگزار 

شد.
  آیین تجلیل از مشــارکت کنندگان سومین دوره طرح کوآپ و 
اولین دوره مدرسه تابستانه کسب  وکار با حضور مسئولان استانی، 
صنایع مشارکت کننده، مسئولان و اعضای هیأت علمی دانشگاه و 
دانشجویان در محل سالن آمفی تئاتر دانشکده علوم ریاضی دانشگاه 

مازندران برگزار شد.
در این آیین حجت غنودی، مدیر فناوری و طرح های کاربردی 
دانشگاه ضمن خیرمقدم به حاضران در این مراسم، به تشریح طرح 
کوآپ و مدرسه تابستانه کسب وکار پرداخت و گزارشی از اجرای این 

دو طرح و دست آوردهای آن ارایه کرد.

غنودی با بیــان الگوهای متنوع تعامل بین دانشــگاه و صنعت، 
طرح کوآپ را از جمله طرح های موفق با هدف رفع دغدغه اشتغال 
دانشجویان و تامین منابع انسانی کارآمد دانست و اظهار داشت: طبق 
پایش و نظرسنجی صورت گرفته از دانشجویان حاضر در این طرح، 
بسیاری از دانشجویان مشارکت کننده علی رغم پایان دوره ۸ ماهه، 

همکاری خود را با شرکت های صنعتی ادامه داده اند.
مدیر فناوری و طرح های کاربردی دانشگاه با اشاره به برگزاری 
اولین دوره مدرســه تابستانه کسب وکار دانشگاه مازندران، هدف از 
افتتاح این مدرسه را ارتقا سطح دانش مشارکت کنندگان در حوزه 
کســب وکار و افزایش مهارت های لازم در این حوزه دانست و ابراز 
امیدواری کرد در ســال آینده بتوانند از ظرفیت این مدرســه برای 
مهارت آموزی دانشجویان مشارکت کننده در طرح کوآپ نیز استفاده 

کنند.
شــایان ذکر است: تعداد شرکت کنندگان در این دوره مدرسه 
تابستانه ۴۱ نفر بود که به فراگیری بیش از ۴۰ ساعت مهارت های 
تخصصــی در حوزه کســب وکار از جمله: ایده پــردازی، بازاریابی، 

دیجیتال مارکتینگ، سواد مالی و مهارت های نرم پرداختند.
 در ادامه این مراســم، دو تن از دانشــجویان بــه نمایندگی از 
دانشجویان حاضر در سومین دوره طرح کوآپ به بیان نظرات خود 

پرداخته و پیشنهاداتی را برای بهبود این طرح ارایه کردند.
در پایان این آیین، از مشــارکت کنندگان ایــن طرح از جمله 
شرکت های صنعتی، اساتید راهبر طرح کوآپ، دانشجویان اعزامی 
و هم چنین از نفرات برتر، شــرکت کنندگان و مدرسان اولین دوره 

مدرسه تابستانه کسب وکار تقدیر به عمل آمد. 

 کارشناسان عقیده دارند که یافتن بازارهای هدف به خصوص در کشورهای منطقه، تبیین الگوی صادراتی و 
تقویت بخش خصوصی می تواند در توسعه صادرات استان سمنان موثر باشد.

عوامل موثر در توسعه صادرات استان سمنان| بخش خصوصی میدان داری می کند 

تجلیل از مشارکت کنندگان 

سومین دوره طرح کوآپ و 

اولین دوره مدرسه تابستانه 

کسب وکار دانشگاه مازندران










